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HOTĂRÂRE 

Proiec/ înregistrai şi transmis la 
Cabinei Secretar General al Sectornlui 2 

sub nr. 385127.01.2023 

privind aprobarea Proiectului "One-stop-shop pentrn informarea şi consilierea 
cetăţeni/or cu privire la măsuri de îmbunătăţire a eficienţei ene1getice a locuinţelor şi 

accesarea instrnmentelorfinanciare cu care acestea pot fi realizate" 

Consiliul Local al Sectorului 2 al Municipiului Bucureşti , ales în cond iţiile Legii 
nr. 115/2015 pentru alegerea autorităţilor administraţiei publice locale, pentru modificarea 
Legii admini straţiei publice locale nr. 215/2001 , precum ş i pentru modificarea ş i 

completarea Legii nr. 393/2004 privind Statutul aleşilor locali, cu modificările ş i 

completările ulterioare, întrunit în şedinţa , astăzi , ___ _ 
Luând În considerare proiectul de ltot<lrâre iniţiat de dna Badea Anda Simona, 

consilier local, privind aprobarea Proiectului "One-stop-shop penim informarea şi 

consilierea cetăţenilor cu privire la măsuri de îmbunătăţire a eficienţei energetice a 
locuinţelor şi accesarea instrwnentelorflnanciare cu care acestea pot fi realizate". 

Analizând: 
- Referatul de aprobare prezentat de dna Badea Anda Simona, consilier local în 

cadrul Consiliului Local Sector 2 al Municipiului Bucureşti ; 

- Raportul de specialitate comun nr. 55994/24.03.2023 întocmit de Direcţia 

Juridică, Direcţia Economică şi Direcţia Comunicare din cadrul aparatului de specialitate 
al Primarului Sectorului 2 al Municipiului Bucureşti ; 

- Avizul Comisiei Juridice, Ordine şi Linişte Publică, Apărarea Drepturilor 
Omului ş i Relaţii Internaţionale din cadrul Consiliului Local al Sectorului 2 al 
Municipiului Bucureşti ; 

- Avizul Comisiei de Buget - Finanţe, Investiţii , Accesarea Fondurilor Europene 
şi Credite Externe clin cadrul Consiliului Local al Sectorului 2 al Municipiului Bucureşti ; 

- Avizul Comisiei de Servicii Publice ş i Re laţia cu Asociaţiile de Proprietari din 
cadrul Consiliului Local al Sectorului 2 al Municipiului Bucureşti ; 

- Avizul Comisiei pentru Transparenţă, Reducerea Birocraţie i ş i Inovaţ ie din 
cadrul Consiliului Local al Sectorului 2 al Municipiului Bucureşti ; 

- Anunţul Public nr. 32403/ 17.02.2023 privind aducerea la cunoştinţă publică , în 
temeiul prevederilor art.7 alin.(2) din Legea nr. 52/2003 privind transparenţa deci zi on a lă 

în admini straţ i a publică, republicată, cu modifi cările şi completările ulterioare, precum ş i 

Minuta dezbaterii publice nr. 1364/ 15.03.2023. 
A vând în vedere regl ementările cuprinse în : 

- Legea nr. 121/20 14 privind energetică, cu modificările ş i completările 

ulterioare; 



- Legea nr. Legea nr. 52/2003 pri vind transparenţa deciz ională în administraţia 

ică, republicată, cu modificările ş i completările ulterioare; 

- Ordonanţa de Urgenţă a Guvernului nr. 57/2019 pri vind Codul administrativ, cu 

modificările ş i compl etările ulte rioare; 

În /e111ei11l art. 139 alin. (1) coroborat c11 art. 166 alin. (2) fit. o) şi alin. (4) din 

Ordonanţa de Urgenţă a Guvernului nr. 5 712019 privind Codul administrativ, c 11 

modificările şi comp! etările ulterioare,· 

În urma stabiliri; rezultaluf ui votului valabil e,\primal, 

HOTĂRĂŞTE 

Art.I Se aprobă implementarea Proiectului "One-slop-shop pentru i11fo r111area şi 

consilierea cetăfenifor c11 privire la 111ăsuri de î111bunătăţire a ejicienfei energetice a 

locuinfelor şi accesarea instru111entelor financiare cu care acestea pot fi realizate" în 

scopul creşterii ca li tăţii vieţii locuirii ş i a reducerii poluării în Sectorul 2 al Municipiului 

Bucureşti , conform Fişei de proiect prevăzută în Anexa nr. 1, ce conţine 3 pagini ş i face 

parte integrantă din prezenta hotărâre. 

Art.2 Pentru implementarea acti v i tăţi lor proiectului în anul 2023, se aprobă 

finanţarea de la bugetul general consolidat a l Sectorului 2 în cuantum ele I 02.450 lei, 

conform Anexei nr. 2, ce conţine I pagină ş i face parte integrantă din prezenta hotărâre . 

Art.3 Autoritatea executivă a Sectorului 2, prin Direcţia Comunicare ş i Direcţia 

Investiţii Publice, va asigura ducerea la îndeplinire a prevederilor prezente i hotărâri . 

Art.4 Prezenta hotărâre se publică integral în Monitorul Oficial al Munic ipiului 

Bucureşti. 

INIŢIATOR 

CONSILlER LOCAL, 

BADEA ANDA S IMONA 

Hotărâre nr. 

Bucureşti, _____ _ 

AVIZEAZĂ PENTRU LEGALITATE 

SECRETAR GENERAL AL SECTORULUI 2, 

Prezenta !lotărâre co11fi11e 1111 m11năr de pag ini, inclusiv anexe, şi a fos t adoptată de Co11S ili11I l ocal al 
Sectorului 2 al J\funic1jJiului Bucureşti în şedi11/a din data de c u respectarea prerederilor art. 140 din 
Ordo11a111a de Urge11(ă a Guvernului III'. 5712019 p1fri11d Codul ad111i11istrativ, cu 111odiflcările şi completările ulterioare. 



Anexa nr. 1 la HCL Sector 2 nr. ____ _ 

Proiect "One-stop-shop pentru informarea sl consilierea cetatenilor cu privire la masuri de 
lmbunatatire a eficientei energetice a locuintelor si accesarea instrumentelor financiare cu care 

acestea pot fi realizate" 

-Fisa de proiect-

1. Scurta descriere 

Proiectul "One-stop-shop pentru Informarea sl consilierea cetatenllor cu privire la masurl 
de lmbunatatire a eficientei energetice a loculntelor sl accesarea Instrumentelor financiare 
cu care acestea pot fi reallzate" lsi propune sa Informeze sl sa consilieze persoanele fizice, 
asoclatiile de proprietari sau microintreprlnderile din sector, in vederea implementarii solutiilor 
celor mal potrivite pentru eficientizarea energetica a cladirilor pe care le detin ln Sectorul 2, dar si 
pentru identificarea surselor de finantare (rambursabila sau nerambursabila) pe care acestla le 
pot accesa in vederea implementaril masurilor recomandate. 

2. Scopul proiectului 

Cresterea calitatii locuirii prin imbunatatirea eficientei energetice a caselor cetatenllor din Sectorul 
2 al Municipiului Bucuresti si prin reducerea facturilor de utilitati, dar si reducerea poluarii prin 
lnloculrea sobelor sau centralelor ineficiente/surselor alternative electrice improvizate de lncalzire 
sl prin scaderea nevoii de combustibil pentru incalzire. 

3. Justificare 

Municipiul ul Bucuresti, prin Administratia Sectorului 2, este unul dintre cele 100 de oraşe care isl 
propun sa devina neutre din punctul de vedere al impactului asupra climei până în 2030. ln 
contextul acesta, dar si in cel al cresterii facturilor la energie (din ce in ce mai multe familii 
confruntandu-se macar cu o forma de saracie energetica) devine din ce in ce mai evident ca este 
necesar sa actlonam pe toate caile posibile in vederea atingerii obiectivului de a creste eficienta 
energetica a cladirilor din sector, acesta contribuind atat la apropierea de neutralitate din punct 
de vedere climatic, cat si la scaderea facturilor. 

Administratia Sectorului 2 deja are in derulare un program important de reabilitare termica a 
blocurilor de locuinte si o serie de proiecte de reabili tare termica si eficientizare energetica a 
cladirilor publice precum si alte proiecte care sa ajute la diminuarea saraciei energetice si a 
poluarii. ln completare, proiectul "Studiu de evaluare a sărăciei energetice din Sectorul 2 al 

VIZAT 
spre neschirnbare 

SECRETAR GENERAL 



Municipiului Bucureşti", aflat in derulare in parteneriat cu Centrul de Consiliere privind Sărăcia 
Energetică, initiativa europeana care are ca obectiv eradicarea saraciei energetice din UE, va 
avea ca rezultat o harta a saraciei energetice din Sectorul 2 al Municipiului Bucuresti, care va 
reprezenta un punct de pornire important pentru elaborarea de politici publice care sa adreseze 
optimal zonele care au cea mai mare nevoie. 

Toate aceste initiative sunt implementate de catre Administratia Locala, insa se resimte în paralel 
si nevoia unei initiative complementare de informare si ghidare a cetatenilor pentru a aduce ei 
insisi imbunatatiri imobilelor in care locuiesc sau activeaza si de a accesa diverse tipuri de 
finantare pe care le au la dispozitie, care sa ducala accelerarea ritmului de reabilitare a cladi rilor 
din sector si apropierea mai rapida de standardele nZEB a întregului sector. 

ln contextul acesta, devine evidenta nevoia unui birou de informare de tip "One-stop-shop" care 
sa contribuie la crestarea numarului de locuinte nZEB sila reducerea poluaril datorate consumului 
mare de energie necesar lncalzirii Imobilelor Ineficiente. 

4. Obiectivele proiectului 

• Informarea corecta si completa a cetatenilor cu pnv1re la solutiile tehnice si 
optiunile de finantare cele mai potrivite pentru cresterea eficientei energetice a 
cladirilor lor. 

• Ghidarea corecta a cetatenilor pentru accesarea solutiilor si finantarilor disponibile. 
• Colectarea de informalii relevante pentru elaborarea de politici pub lice la nivel local 

{si nu numai) de crestare a eficientei energetice a cladirilor. 

5. Grupul tinta 

• Proprietarii {persoane fizice sau juridice) de locuinţe/spaţii din Sectorul 2, inclusiv 
cei constituiţi în asociaţii de proprietari 

• Solicitantii de ajutoare de incalzire 
• Solicitantii de Autorizatie de Construire 

6. Activitati 
• Elaborare si actualizare periodica a procedurilor de identificare a tipurilor de 

probleme, a tipurilor de interventii si a surselor de finantare potrivite prentru a fi 
recomandate 

• Realizarea si tiparirea de brosuri, ghiduri si alte materiale de informare 
• Instruirea initiala si actualizarea periodice a instruirii consilierilor din punctul de 

informare 
• Consilierea cetetanilor { de luni pana vineri la biroul de informare din cadrul 

Primariei Sectorului 2 
• lncheiere de parteneriate cu ONG-uri, banei, universitati, Ministerul Mediului, 

constructori, producatori de echipamente si materiale, cu companii de tip ESCO, 

VlzAT 
spre neschimbare 

SEC:Rl?TAR GENERAL 



Asociatia Auditorilor Energetici si Asoc iaţia Inginerilor Instalatori din România etc. 
in vederea imbogatirii paletei de sol ulii tehnice si de finantare 

• Punerea la dispozitia cetatenilor a tuturor informatiilor d in bi roul de informare si in 
mediul online într-o forma adaptata (site web) 

• Promovarea online si offline a biroului de informare si a serviciilor pe care acesta 
le poate oferi cetateni 

• Inaugurare birou de informare prin comunicat de presa si alte activitati de 
promovare a initiative i 

• Colectarea periodica de informalii pentru a urrnari nivelul de implementare a 
solutiilor recomandate în biroul de informare 

• Informarea la OSS sa devina pas obligatoriu pentru solicitantii de ajutoare de 
incalzire in baza legii 226 

• Informarea la OSS sa devina pas recomandat pentru solici tantii de Autorizatii de 
Construire 

• Organizarea de evenimente de informare in ceea ce priveste eficienta energetica 
organizate sub forma unei caravane ca re se opresie lunar in d iferite puncte ale 
sectorului. 

• Identificarea si recomandarea unei solutii de tip kit de înlocuire a instalatlilor 
improvizate de incalzire pentru cei mai vulnerabili dintre cetateni. 

7. Rezultate asteptate si indicatori de succes 

o O lectie de buna practica care poate fi replicata de alte primarii. 
o O serie de pachete standard de documente si de cereri tip, 
o Toate informatiile colectate in cadrul OSS-ului sa fie furnizate ca date de intrare 

proiectu lui de cartografiere a saraciei energetice din Sectorul 2. 

o Prioritare sa fie solutiile care se refera la scaderea necesarului de energie 
necesar incalzirii sau racirii, apoi a consumului, si abia d upa aceea 
recomandarile de generare de energ ie. 

o Solutie de ti p kit de înlocuire a insta latiilor improvizate de incalzire pentru cei mai 
vulnerabili dintre cetateni 

o Trafic de 6 OOO de vizitatori unici pe site în primele 6 luni de la lansarea acestuia 
(1 OOO de vizitatori unici pe luna) 

o Informarea si ghidarea corecta a 600 de cetateni in primele 6 luni de la deschiderea 
biroului de informare din Primaria Sectorului 2 (100 de cetateni pe luna) 

o Numarul solicitantilor de ajutor de incalzire scade cu 10% fata de anul precedent 
datorita informarii din OSS 

o 4 evenimente organizate in 2023 

\T7-:ĂT 
~ore> <1Rsrh1mbare 

SECJ~ETAR GENERAL 

Consilier local, 
Badea Anda Simona 
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Anexa n r. 2 la HCL Sector 2 nr. _____ _ 

Buget One Stop Shop 

Categorie buget 
8,~;~~·„ !\•'1~t '"~~$~1 . .;~.;i'iiî~, !!'''' 1"t'i)~b"Oti·~"~hr•·"'-;.r?i: „,, "l1W'lj}'f '' -;;i· t. 'i;; ; .m; .~ (Qce~~{Q, .ţJU~t .1~ J · i1~JY tŞ,i1ti:P.ţ ;r,~Jt::1"-i~W:~.f;iit\·1~~-~~{~i~-..;~~k~1 · ~~ţ~\'.~::~i\1~ -~,!~.~:-!\.~~{~ 
Consultanta proceduri de identificare probleme, recomandare solutii, 
colectare si stocare informalii 

Actualizare proceduri (odata pe trimestru - in primul an vor fi 3 actualizari) 

Instruire consllieri (1 training pe trimestru) 

.,*~:<m""'"~î~tr~'"° ~~iwr1~~~~'l'':1~x1~lî\1ţ~;t'~iţi~t~lrtsr··~"'';î~TJ11~~·~1rw:~ ,@~QOOPW9~i'! ·"'~'\_.:_ •• ~& ,,;;l. ·'A~* t r.'iffe.:f!..,,r._:ţj .1~1 „i~:t,;~d,„,; :,fu"..·„~:1* î•~-'-~ 
Design pliante si alte materiale 

Site web (realizare + actualizarl periodice) 

T iparire materiale ( 1500 pliante disponibile lunar) 

Promovare social medla-boostare targetata pe aria S2 

!~~'ffi~iJ1~\~lţ,)~~~1~,:VfQ:'?iW,fl~':W.~~1~~li·~~ţl'/i!@,!(tl;{t;i.;fli'4jj[l;'!(,{"<>\:::'f1/l 
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Cort (include branding) 

Steag lacrima 

Masa si scaun 

Consumabile 
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Consilier local, 
Badea Anda Simona 

Unii. 
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buc 
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Cost pe 
Nr. unitate TOTAL 
unitati (lei) (lei) 

;~_f~~lt' 
· t:t~: :-:J7: 

'~-r-;'7:1" 'l/l.it~···'l' [~ ~J.~.rt: 
~·-.~ . r.'ăi ' ;!JJfhw,z-1 .. ~ 

1 35000 35000 

3 3400 10200 

4 3125 12500 
'');~li""'" ffe_.,,~il~~ F:~~r.Jii~ i~~~ao ~ t, ~ . ~ "°'·" 

1 5000 5000 

1 15000 15000 

20000 0.2 4000 

12 1500 18000 

~~<f!~fU.' ;'l(il}'lf'. Jt~~f.~' ~1.:~. ~~ .'.ţ~>,~1î2i5'' ·i·."~··„,„.·„,.o 
1 2000 2000 

2 250 250 

1 200 200 

4 300 300 
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REFERAT DE APROBARE 

Conform Codului Administrativ, Consiliul Local exercita "atribuţii privind dezvoltarea 

economico-socială şi de mediu a comunei , oraşului sau municipiului", "asigură, potrivit 

competenţei sale şi în condiţiile legii, cadrul necesar pentru furnizarea serviciilor publice 

de interes local privind: sănătatea , protecţia şi refacerea mediului si dezvoltarea 

urbană". De asemenea, "acţionează pentru protecţia şi refacerea mediului, în scopul 

creşterii calităţii vieţii" . 

Conform legii nr. 121 din 18 iulie 2014 privind eficienţa energetică Art. 16 referitor la 

Informare şi formare profesională , alineatul (4), "Autorităţile competente, cu participarea 

părţilor interesate, inclusiv a autorităţilor locale şi regionale, promovează iniţiative de 

informare, de sensibilizare şi deformare adecvate pentru a informa cetăţenii cu privire la 

avantajele şi la aspectele practice ale adoptării măsurilor de îmbunătăţire a eficienţei 

energetice." 

Municipiulul Bucuresti, prin Administratia Locala a Sectorului 2, este parte din programul 
celor 100 de oraşe care isi propun sa devina neutre din punctul de vedere al impactului 
asupra climei până în 2030. ln contextul acesta, dar si in cel al cresterii facturilor la 
energie (din ce in ce mai multe familii confruntandu-se macar cu o forma de saracie 
energetica) devine din ce in ce mai evident ca este necesar sa actionam pe toate caile 
posibile in vederea atingerii obiectivului de a creste eficienta energetica a cladirilor din 
sector, acesta contribuind atat la apropierea de neutralitate din punct de vedere climatic, 
cat si la scaderea facturilor. 

Administratia Sectorului 2 deja are in derulare un program important de reabilitare 
termica a blocurilor de locuinte si o serie de proiecte de reabilitare termica si 
eficientizare energetica a cladirilor publice precum si alte proiecte care sa ajute la 
diminuarea saraciei energetice si a poluarii. 

ln completare, proiectul "Studiu de evaluare a sărăciei energetice din Sectorul 2 al 
Municipiului Bucureşti" , aflat in derulare in parteneriat cu Centrul de Consiliere privind 
Sărăcia Energetică, initiativa europeana care are ca obectiv eradicarea saraciei 
energetice din UE, va avea ca rezultat o harta a saraciei energetice din Sectorul 2 al 
Municipiului Bucuresti, care va reprezenta un punct de pornire important pentru 
elaborarea de noi politici publice care sa adreseze optimal zonele care au cea mai mare 
nevoie. 



Cu toate acestea, chiar avand toate aceste initiative in derulare, se resimte nevoia unei 
initiative complementare de informare si ghidare a cetatenilor pentru a aduce ei insisi 
imbunatatiri imobilelor in care locuiesc sau activeaza si de a accesa diverse tipuri de 
finantare pe care le au la dispozitie, care sa duca la accelerarea ritmului de reabilitare a 
cladirilor din sector si apropierea mai rapida de standardele nZEB a întregului sector. 

ln contextul acesta, preluand modelul multor orase europene care au implementat cu 
succes programe de informare a cetatenilor, devine evidenta nevoia unui centru de 
informare de tip "One Stop Shop" care sa contribuie la crestarea numarului de 
locuinte nZEB si la reducerea poluarii datorate consumului mare de energie necesar 
incalzirii imobilelor ineficiente. 

Astfel, în sensul celor expuse mai sus, 

PROPUN 

Consiliului Local al Sectorului 2 spre dezbatere şi aprobare proiectul de hotă râre 

privind aprobarea Proiectului "One-stop-shop pentru informarea si consil ierea 

cetatenilor cu privire la masuri de imbunatatire a eficientei energetice a locuintelor si 

accesarea instrumentelor financiare cu care acestea pot fi realizate" 

Cons ilier Local 

Anda Badea 
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Nr. SS. ~~l/ /24.03.2023 

RAPORT DE SPECIALITATE 

Secţiunea 1 

Titlul proiectului de act normativ 

C~'-• ).))i 
1v..,,.iu 11t ) , 1 #J 

Proiect de hotărâre pentru informarea şi consilierea cetătenilor cu privire la măsuri de 
îmbunătătire a eficientei energetice a locuintelor şi accesarea instrumentelor financiare cu care 

acestea pot fi realizate 

Secţiunea a 2-a 

Motivul emiterii actului normativ 

2.1. Descrierea situaţiei actuale 

Serviciul Registratură, Relaţii cu Publicul desfăşoară activităţi specifice publicului în 
adrul Centrului de Reia/ii cu Publicul, situat la parterul instituţiei , unde funcţionează un sistem 
e organizare a activităţii mai sus menţionate, modern, conform standardelor europene. Spaţiile 
estinate acestei activităţi sunt amenajate corespunzător, fără ghişee opace, dotate cu mobilier 
nodem, iluminare suficientă, condiţii civilizate de lucru şi cu aparatura electronică necesară 
~reluării şi înregistrării în format electronic a cererilor. 

La intrarea în Centrul de Relaţii cu Publicul, un reprezentant al Serviciului Registratură, 
~elaţii cu Publicul oferă informaţii generale despre serviciile pe care Primăria Sectorului 2, le pune 

~ dispoziţia cetăţenilor, în funcţie de problemele pe care doresc să le rezolve. 
În cadrul Centrului de Relaţii cu Publicul, a fost montat şi implementat sistemul avizier 

lectronic, pentru prevenirea suprasolicitării compartimentelor de lucru cu publicul. De 



semenea precizăm că fiecare serviciu al Primăriei Sectorului 2 are corespondent la unul sau mai 
uite ghişee în funcţie de numărul de cetăţeni ce apelează aceste servicii. 

Activitatea desfăşurată de Serviciul Registratură, Relaţii cu Publicul presupune: 

~ Activitate de consiliere şi relaţii publice, prin cele 16 ghişee, unde îşi desfăşoară activitatea 

atât reprezentanţii SRRP, DPEPSCS 2, cât şi reprezentanţii serviciilor aparatului de 
specialitate al Primarului Sectorului 2. 

~ Îndrumarea cetăţenilor în rezolvarea problemelor personale, sociale sau de interes general, 
încercând soluţionarea acestora pe loc, iar în cazul în care problemele necesită analize şi 
verificări din partea altor servicii se dau solicitanţilor informaţiile necesare. 

~ Punerea la dispoziţia cetăţenilor care solicită avize şi acorduri elaborate de serviciile de 
specialitate ale aparatului de specialitate al Primarului Sectorului 2, date şi informaţii 

privind documentaţia necesară obţinerii acestora. 
~ Informarea cetăţenilor asupra stadiului de soluţionare a cererilor în termenul stabilit de 

lege. 

~ Asigurarea dreptului cetăJenilor de a adresa petiJii autorităţilor şi instituţiilor publice, 
drept prevăzut de Constituţia României. Activitatea de soluţionare a petiţiilor este 
reglementată prin Ordonanţa Guvernului nr.27/2002, privind reglementarea activităţii de 
soluţionare a petiţiilor, aprobată prin Legea nr.233/2002. 

2.2. Schimbări preconizate 

A vând în vedere iniţiativa europeană ce are ca obiect eradicarea sărăciei energetice şi nevoia 
unei initiative implementate la nivelul administraţiei locale este evidentă nevoia de informare şi 

ghidare a cetăţenilor pentru a aduce ei înşişi Îmbunătăţiri imobilelor În care locuiesc. 
În acest context este benefică implementarea Biroului de informare One-stop-shop proiect de 

hotărâre iniţiat de către D-na Consilier Local Anda Badea, care să contribuie la creşterea 

numărului de locuinţe nZEB şi la reducerea poluării prin consumul mare de energie, pentru 
Încălzirea clădirilor ineficiente din punct de vedere energetic. 

2.3. Alte informaţii 

Proiectul „ One-stop-shop " poate_fi implementat în cadrul Centrului de de RelaJii cu 
Publicul şi constă în: 

• Informarea corectă şi completă a cetăţenilor cu privire la soluţiile tehnice şi opţiunile de 
finanţare, cele mai potrivite, pentru creşterea eficienţei energetice a clădirilor acestora, la 

un Birou de informare special dedicat Proiectului „One-stop-shop". 

• Îndrumarea corectă a proprietarilor (persoane fizice sau juridice) de locuinţe/spaţii din 
sectorul 2, alţii decât cei constituiţi în asociaţii de proprietari în vedrea accesării soluţiilor 
şi finantărilor disponibile. 

Şef Serviciu 

Simona Toader 
(w~ 



Secţiunea a 3-a 

Impactul socioeconomic al proiectului de act normativ 

1. Impactul macroeconomic 

1 "'1. Impactul asupra mediului concurenţial şi domeniului ajutoarelor de stat 

Proiectul de act normativ nu se referă la acest subiect 

2. Impactul asupra mediului de afaceri 

2"'1. Impactul asupra sarcinilor administrative 

Proiectul de act normativ nu se referă la acest subiect 

2"'2. Impactul asupra întreprinderilor mici şi mijlocii 

Proiectul de act normativ nu se referă la acest subiect 

3. Impactul social 

Reducerea sărăciei energetice prin fumizarea de informaţii la nivelul administraţiei locale 
prin ghidarea cetăţenilor pentru a aduce ei înşişi îmbunătăţiri imobilelor în care locuiesc. 

4. Impactul asupra mediului 

Contribuie la creşterea numărului de locuinţe nZEB şi la reducerea poluării prin consumul 

mare de energie, pentru încălzirea clădirilor ineficiente din punct de vedere energetic. 

5. Alte informaţii 

Distribuirea gratuită de broşuri, ghiduri şi alte -materiale de informare necesare 

solicitanţilor şi formularele care prevăd actele necesare pentru acest proiect. 

Consilierea grupului ţintă, la Biroul de Informare din cadrul Centrului de Relaţii cu 

Publicul în Programul de funcţionare al Primăriei Sectorului 2: Luni -Joi: 8:00 - 16:30 I Vineri: 
8:00- 14:00 

Şef Serviciu 

Simona Toader 

(~ ~ 

Secţiunea a 4-a 

Impactul financiar asupra bugetului general consolidat, atât pe termen scurt, 
pentru anul curent, cât şi pe termen lung (pe 5 ani) 



Pentru implementarea proiectului propus "One-Stop-Shop pentru informarea şi 

consilierea cetăţenilor cu privire la măsuri de îmbunătăţire a eficienţei energetice a locuinţelor 
şi accesarea instrumentelor financiare cu care acestea pot realizate" este necesară desfăşurarea 
unor activităţi descrise în anexa 1, pentru realizarea cărora va fi necesară alocarea unui buget de 
cheltuieli materiale şi prestări servicii, estimat de iniţiator la suma totală de 102.450~ lei pentru 
anul în curs , detaliat în anexa 2. 

Impactul bugetar al acestei acţiuni este de numai 0,005% raportat la totalul în sumă de 

2.016.527 mii lei al bugetului de cheltuieli din sursa 02, aprobat pentru anul în curs. 

Direcţia Economică 

Director Executiv, 

Florentina TF ÎRV AN 

Secţiunea a -5 a 

Şef Serviciu Buget local-CFP 
Marta PAVEL 

~ 

Efectele proiectului de act normativ asupra sistemului juridic 

Ţinând seama de iniţiativa europeană ce are ca obiect eradicarea sărăciei energetice şi nevoia 
unei initiative implementate la nivelul administraţiei locale este evidentă nevoia de informare şi 
ghidare a cetăţenilor pentru a aduce ei înşişi îmbunătătiri imobilelor în care locuiesc. 

Conform dispoziţiilor art. 166 lit. o) din O.U.G. m. 57/2019 privind Codul administrativ, 
consiliul local acţionează pentru protecţia şi refacerea mediului, în scopul creşterii calităţii vieţii. 

Conform dispoziţiilor art. 16 alin.( 4) din Legea nr. 121/2014 privind eficienţa energetică, 
autorităţile competente, cu participarea părţilor interesate, inclusiv a autorităţilor locale şi 
regionale, promovează iniţiative de informare, de sensibilizare şi de formare adecvate pentru a 
informa cetăţenii cu privire la avantajele şi la aspectele practice ale adoptării măsurilor de 

îmbunătăţire a eficienţei energetice. 
Administraţia publică locală lucrează în folosul cetăţenilor şi de aceea toate acţiunile sale, 

deci si cele in domeniul promovării utilizării energiei durabile trebuie să fie aduse la cunoştinţa 

publică şi să provoace dezbateri pentru o corectă evaluare a impactului acestor acţiuni. 
Relaţia dintre administraţia publică şi cetăţean are la bază comunicarea instituţională, 

oficială, dar şi practicile comunicative ale fiecărui funcţionar care interacţionează cu cetăţenii . 

Conform Regulamentului de Organizare şi Funcţionare al aparatului de specialitate al 

primarului Sectorului 2, la nivelul structurii funcţionale există Serviciul Registratură, Relaţii cu 



publicul care are ca atribuţii soluţionarea problemele curente ale colectivităţii locale din cadrul 
unităţii administrativ teritoriale Sector 2, care vizează informarea şi consilierea cetăţenilor în 
legătură cu problemele din sfera de competenţă a administraţiei publice locale şi care menţine 
legătura directă cu cetăţenii , organizează şi asigură accesul liber la informaţiile de interes public, 

din oficiu sau la cerere. Serviciul de specialitate reprezintă o platformă de comunicare bilaterală, 

prin care autoritatea publică informează cetăţenii în legătură cu planurile ş i proiectele următoare, 
iar cetăţenii pot oferi un feed-back legat de domeniul respectiv. 

De asemenea, autorităţile administraţiei publice locale , prin intermediul paginilor web, îşi 

îndeplinesc obligaţiile care rezultă în conformitate cu Legea nr. 544/2001 privind liberul acces la 

informaţiile de interes public. Prin intermediul paginilor web autorităţile administraţie i publice 

locale facilitează accesul cetăţenilor la informaţii privind serviciile sau procedurile administrative 
de interes pentru cetăţeni, inclusiv depunerea petiţiilor. 

Astfel fiind, pentru toate considerentele învederate, Direcţia Juridică, Serviciul Asistenţă 
Juridică din cadrul aparatului de specialitate al primarului Sectorului 2 al Municipiului Bucureşti, 

constată că, în ceea ce priveşte legalitatea proiectului, există temeiul legal în vederea promovării 

proiectului de hotărâre privind Proiectul „ One-stop-shop pentru informarea şi consilierea 
cetăţenilor cu privire la măsuri de îmbunătăţire a eficienţei energetice a locuinţelor şi accesarea 

instrumentelor financiare cu care acestea pot fi realizate". 

Director Executiv, 

Directia Juridică, 

Şef Serviciu, 
GeorgeCl~~g~ 

Sectiunea a -6 a 
' 

Consultările efectuate în vederea elaborării proiectului de act normativ 

Proiectul de act normativ nu se referă la acest subiect 

Secţiunea a -7 a 

Activităţi de informare publică privind elaborarea şi implementarea proiectului de act 
normativ 

Nu este cazul -



Proiectul necesita parcurgerea procedurii privind transparenţa decizională în administraţia 
publică, astfel cum este reglementată în Legea nr. 5212003 - republicată, procedură ce se 
gestionează la nivelul Direcţiei Administraţie Publică Locală, Secretarul General al 
Sectorului 2 urmărind ca la documentaţia aferentă proiectului să se anexeze actele rezultate 
din efectuarea informării/consultării şi dezbaterii publice (aducerea la cunoştinţă publică a 
Anunţului public, , transmiterea acestuia către asocia/ii/or de afaceri şi altor asociajii legal 
constituite, pe domenii specifice de activitate, Minute, propuneri formulate şi preluate în cursul 
procedurii de consultare publică etc.) 

Potrivit prevederilor art. 7 alin. (13) din Legea nr.5212003 privind transparenţă decizională în 
administraţia publică, republicată, în cazul reglementării unei situaţii care, din cauza 
circumstanţelor sale excepţionale, impune adoptarea de soluţii imediate, în vederea evitării unei 
grave atingeri aduse interesului public, proiectele de acte normative se supun adoptării în 
procedura de urgenţă prevăzută de reglementările în vigoare, anterior expirării termenului 
prevăzut la art. 7 alin. (2) din lege. 

Proiectul în referinţă necesită adoptarea în urgenţă, fiind aplicabile prevederile art. 7 alin. 13) 
pentru motivele invocate în Nota elaborată de 

~~~~~~~~~~~ 

Nu este cazul -

Secţiunea a 8-a 

Măsuri de implementare 

Sunt prezentate masurile de implementare I pentru punere în aplicare a proiectului de 
act normativ de către autorităţile administraţiei publice locale, respectiv serviciile publice I 
instituţiile publice implicate. 

Prezentul Raport de specialitate a fost elaborat în conformitate cu prevederile art. 

136 din OUG nr. 57/2019 privind Codul Administrativ, cu modificările ş i completările 

ulterioare, ale Legii nr. 24/2000 privind normele de tehnică legislativă, republicată, cu 

modificările şi completările ulterioare, fiind semnat potrivit atribuţii lor specifice 

compartimentelor de resort din cadrul aparatului de specialitate al primarului, astfel cum 

s-a consemnat în cuprinsul acestuia. 

Şef Serviciu 

Simona Toader 

~ -----=-;;;: 



" RO MANIA 
Sectorul 2 al Municipiului Bucureşti 

Primăria Sector 2 
www.ps2.ro - Strada Chlristiglilor nr. 11-13, Tel: +(4021) 209.6 0.00 Fax: +(4021) 209.62.82 

ANUNŢ PUBLIC 

În temeiul prevederilor art. 7 alin. (2) din Legea nr. 52/2003 privind transparenja 

decizională în ad111inistrajia publică, republicală, cu modificările şi completările ulterioare ş i ale 

Hotărârii Consi I iul ui Local Sector 2 nr. 1O1 /2022 privind aprobarea Regulamentului de Organizare 

şi F11ncfionare a Consili11l11i Local al Sectorului 2 al 1\111nicipi11/11i Buc11reşli aducem la cunoştinţa 

cetăţenilor Sectorului 2 proiectul de hotlirâre privind aprobarea Proiectului „011e-stop-s/10p 

pe11tm iuformarea şi consilierea cetliţenilor cu privire la mlisuri de Î111b111ultliţire a eficienţei 

energetice a locuinţelor şi accesarea i11str11111e11telorfinanciare c11 care acestea pot fi realizate ", 

iniţiat de doamna Badea Anda Simona, consili er local în cadrul Consiliului Local Sector 2 al 

Municipiului Bucureşti , ce urmează a fi supus aprobării Consiliului Local Sector 2. 

Proiectul de hotlirâre privind aprobarea Proiectului „ 011e-stop-sltop pentru informarea şi 

consilierea cetăţenilor cu privire la 11uls11ri de Îmbunlit<"iţire a eficienţei energetice a loc11i11ţelor şi 

accesarea i11str11111e11telorfi11a11ciare cu care acestea pot fi realiwte, însoţi t de anexe, referatul de 

aprobare şi raportul de specialitate comun se publică pe site-ul Primărie i Sectorului 2 -

www.ps2 .ro, secţiunea «Cons iliul Local» subsecţiunea «info rmare şi consultare publică» . 

Pe rsoanele interesate pot transmite în scri s, propuneri , sugestii sau contestaţi i la sediul 

Primări e i Sectorului 2, str. Chiri sti giilor nr. 11 - 13, Sector 2, Serv iciul Reg i stratură, Relaţii cu 

Publicul sau pe adresa de e - mail: dezbateri.publice@ps2.ro, până la data de 28.02.2023 . 

SAJ\'l/ lcx 

CONSILIER LOCAL, 
BADEA ANDA SIMONA 

SAJ'L -AP 



NR. 1364115.03.2023 

Minuta 
Dezbaterii publice din data de 15.03. 2023 

În conformitate cu prevederii Legii nr. 52/2003 privind transparenfa decizională 
în administra/ia publică, republicată, cu modificările şi completările ulterioare ş i ale 

Hotărâri i Consi liului Local Sector 2 nr. 101 /2022 privind aprobarea Regulamentului 

de Organizare şi Funcţionare a Consiliului Local al Sectorului 2 al NJ1111icipi11lui 

Bucureşti, Primăria Sectorului 2 a M unicipiului Bucureşti a organizat dezbaterea 

publică a proiectului de llotlirfrre privind aprobarea Proiectului „011e-stop-sl10p 

pentru i11for111area şi consilierea cetliţenilor cu privire la mâsuri de Îmbwultliţire a 

eficienţei en ergetice a loc11i11ţelor şi accesarea i11str11111e11telor jina11ciare cu care 

acestea pot fi realizate " 

Prin Anunţul public nr. 41250/03.03.2023 s-a adus la cunoştinţă publică 

organizarea dezbaterii publice a proiectului mai sus menţionat, la sediul 

Primăriei Sectorului 2 din strada Chiristigiilor nr. 11-13, Sector 2, în sala Ion 

Luca Caragiale, etajul 3 ş i în mediul online, pe platform de videoconfe.rinţă
WEBEX, în data de 15.03.2023, ora 14:00. 

În cadrul Anunţului public s-au precizat modalităţile de participare, de 

înscriere la cuvânt, de depunere de recomanclari/propuneri la proiectul ele 

hotărâre, astfel fiind asigurat accesul ţi dreptul la libera exprimare a cetăţenilor 

interesaţi, conform prevederilor legale. 

La dezbaterea publică au participat: 

a) îniţiatorul proiectului de hotărâre, Dna Badea Anda Simona, consilier local 

în cadrul consiliului Local al Sectorului 2 al Municipiului Bucureşti ; 

b) reprezentanţi ai cetăţenilor, ai mediului privat, ai instituţiilor publice ş i a 

presei; 

La şedinţa publicli a fost asigura/li libera exprimare a cetliţeuilor care s-au 

Înscris la cuvânt şi care au intervenit Î11 timpul şedinţei. 

ANDA BADEA: Bună ziua! Vă mulţumesc pentru prezenţă, avem o prezenţă 

numeroasă ş i online. Vă mulţumesc tuturor că v-aţ i rupt timp pentru a participa la 

dezbaterea noastră. Lucrurile astăz i se vor des făşura în felul următor: Sesiunea este în 

primul rând înregistrată, deci nu va trebui să ne notăm lucruri decât dacă ne dorim 

foarte mult. Eu mă voi uita ulterior pe toate intervenţiile dvs. ş i le vo i nota ş i voi 

încerca să le încorporez în proiect. Vă rog, atunci când doriţi să interveniţi , să ridicaţ i 



mâna în sal ă ş i să folosiţi funcţia ele ridicat mâna clin web ş i vă voi da cuvântul pe 

rând. Proiectul îl aveţi în invitaţiile pe care le-am trimis, sunt linkurile către proiect ş i 

câteva in formaţii adi ţ ionale în sal ă. Aveţi copii fi z ice ale proiectului , însă pentru cine 

n-a avut timp să parcurgă, voi trece în revi stă foarte scurt motivaţi a pentru care am 

ajuns să propun acest proiect ş i apoi vă voi ruga pe dvs. să interveniţ i pentru că de 

fapt, motivul pentru care avem această dezbatere este să colectezi cât mai multe 

puncte de vedere astfel încât să le încorporăm în proiect şi el să devin ă unul bun 

pentru cetăţenii Sectorului 2 ş i nu numai bun. Acestea fiind z ise, aş vrea să vă spun 

câteva cuvinte despre motivul clin spatele iniţiativei . Bun veni t, luaţi o copie a 

proiectului. Motivul principal pentru această iniţiativă este simp lu, ne petrecem cea 

mai mare parte clin viaţă în c lădiri. Locuim, evident acasă, stăm foarte mult timp la 

şcoală, ne petrecem foarte mult timp la serviciu, în instituţ ii. Timpul liber ni-l 

petrecem în mall-uri , cel puţin pe perioada iernii sau în săli de spectacol, ele concerte 

ş . a.m.d. Foarte mult timp ni-l petrecem în clădiri ş i urmărind stati stici la nivelul 

Uniunii Europene, constatăm că, clădirile sunt de fapt atât cel mai mare consummator, 

40% din energie este consumată ele cl ădiri, cât ş i cel ma i mare poluator. 36% clin 

poluare ar fi generată de c lădiri , atât de construcţia lor, cât şi d e consumul de energ ie 

pe care acesta îl necesită . Acesta îl necesită în Sectorul 2, dar nu numai. Cred că este o 

problemă genera lă. A vem de-a face cu foarte multe clăd iri ş i în special case 

individuale, neizolate, cu surse de încă l zire poluante ş i ineficiente, mari consumatori 

de e nergie. Unele dintre ele sunt chiar din secolul anterior. D in păcate ş i unele pot 

produce, pot duce ş i la tragedii. Nu ştiu dacă sunteţ i famili arizaţ i cu traged ia care a 

avut loc în Sectorul 5 luna trecută, când trei copii au murit pe ntru că au fost l ăsaţ i în 

casă, casa încălz ită, cu o sursă de energie alternati vă. Aşadar, trebuie să intervenim ca 

administraţ ie publică , nu doar la nivel local, ci ş i la nivel naţ i onal. Administraţ ii le, în 

special a noastră, dar ş i ş i celelalte, înţe leg probleme le, încearcă să facă eforturi pentru 

a le diminua ş i pentru a le adresa, însă din păcate nu avem i nformaţii suficiente. Sigur 

lucrăm la colecta informaţ ii. Acest proiect este un proiect în care unul dintre obiective 

este să co lectăm ş i informaţii ele la cetăţeni , însă în paralel, noi la Pr imări a Sectorului 

2, avem un proiect ele colectare de informaţii , harta sărăc i e i Sectorului 2, sărăcie i 

energetice, proiect despre care sper, că colaboratorul nostru George J iglău, care este 

prezent online în conferinţă, va avea bunăvoin ţă să ne spună câteva lucruri mai târz iu, 

după ce când ajungem în zona de colectare de informaţ ii , sigur vrem să adresăm 

problema, doar că ea este şi una ele lipsă de info rmare a cetăţenilor. Chestiuni ca 

nZEB, net zero izo laţii, tehnologii ele izolare moderne ş i so l uţii alternative de încă lzire 

sau ele răcire sunt lucruri pe care maj oritatea oamenilor le ignoră . Poate n-au aflat ele 

ele, poate cons ideră că sunt mult prea scumpe pentru a fi accesate din varii motive, 

decid să nici nu le ia în considerare atunci când vine vorba d e încălzirea sau răc irea 

locuinţelor lor. Ş i sigur, toate lucruril e acestea duc la nişte facturi crescute, cum 



spuneam, la poluare, pe care nu putem să o ţinem sub control, mai ales în oraşele mari, 

cum este Bucureştiul. Aşadar, o calitate a vieţii scăzută pentru toată lumea. Nu mai 

punem la socoteală inflaţia, criza climatică, facturile crescute datorate războiului 

ş .a.m.d. În Sectorul 2 avem câteva iniţiati ve care ajută cetăţenii să îşi reducă facturile 

la energ ie, însă ele sunt concentrate mai ales în zona de blocuri . A vern un program 

extins de izolare a blocurilor din sector. C hiar anul acesta avem alocate peste 250 de 

milioane de lei , adică cam 25% clin tot bugetul de investiţii al sectorului pentru 

izolarea blocurilor. Am făcut-o si anul trecut si acum 2 ani. Încercăm să facem 
' ' 

lucrurile cât mai bine, dar nu-i suficient, casele individuale au de suferit. Nu sunt 

adresate prin nici un program în momentul de faţă. La nivel central există ş i o strategie 

naţională a locuirii care a fost adoptată în vara aceasta. Există ş i un lucru, o strategie 

energetică a României , care încă nu a fost adoptată . Ex istă programe de tipul casa 

verde, fotovoltaice ş.a.rn.d . care adresează parţial problem ele de care vă spuneam, 

numai că nu sunt suficiente ş i cred că proiectul nostru va ajuta ş i aceste programe să 

se îmbunătăţească, pentru că intenţia mea este ca odată ce reuşim să col ectăm 

informaţii anonimizate, des igur, de la cetăţenii din sector, să le furnizăm celor din 

ministere ş i sugestii de cum ar putea să-ş i îmbunătăţească aceste programe. La nivel 

european. I arăş i este o preocupare constantă, mai ales în contextul ăsta a l cri zei 

climatice ş i al crizei gazului generată de de războiul din Ucraina. Chiar astăzi am 

văzut că a fost un discurs al Ursulei Von Der Leyen legată de creşterea de trei ori a 

te hnologiilor net-zero, până în 2030 a pieţei tehnolog iilor net-zero. Deci ex i s tă o 

preocupare constantă, ex i stă finanţare pentru proiecte de eficientizare energetică, 

aşadar, o oportunitate pentru noi toţi să folosim finanţările acestea într-un fel în care 

să ne aj ute să-i ajutăm pe cetăţeni să-ş i îmbunătăţească eficienţa energeti că a caselor, a 

locuinţe lor. Bun, e clar că e necesar. De aceea am făcut acest proiect care va fi doar 

primul pas în dezideratul acesta al nostru de a îmbunătăţ i eficienţa energet i că a caselor 

cetăţenilor din Sectorul 2 ş i sper să fie copiat ş i de alte administraţ ii. Aşadar, scopul 

proiectului este pe l ângă îmbunătăţirea efic ienţe i energetice ş i ajutorul pentru 

reducerea facturilor de utilităţi , dar ş i reducerea poluării prin înlocuirea sobelor ş i 

centrale lor ineficiente, prin scăderea nevoii de combustibil pentru încă lzire. Avem 

câteva obiecti ve ale acestui pro iect. Ne-am propus să informăm corect şi complet 

cetăţen ii cu privire la soluţiile tehnice ş i la opţiunile de finanţare cele mai potri vite 

pentru creşterea efi cienţe i energetice a clădirilor. Vrem să ghidăm pentru accesarea 

so luţ iilor ş i finanţărilor disponibile. Vreau să mă opresc doar puţin asupra acestui 

aspect. Ştiu că de multe ori mulţ i cetăţeni atrag atenţia asupra faptului că administraţia 

investeşte în izolarea termică a blocurilor şi practic proprietarii de apartamente 

beneficiază cumva de ni şte finanţări de care proprietarii de case nu beneficiază. Este 

un lucru corect, e o discuţie pe care o putem avea, însă administraţia nu e firesc să 

investească în locuinţa individuală a lui X sau a lui Y. E un pic, nu ar fi chiar un lucru 



potri vit. De aceea noi încercăm să scoatem programe sau să îi ajutăm pe oameni să 

acceseze programe care se adresează unei categorii largi de populaţ i e. Şi un al 3-lea 

obiectiv de care vă spuneam ş i mai devreme, este colectarea de informaţii relevante 

pentru elaborarea de politici publice la nivel local şi nu numai. Ş i când zic nu numai, 

mă refer fix la ce vă spuneam mai devreme. Feedback-ul pe care dorim să îl oferim 

ulterior ministerelor ş i instituţiil or care e laborează programe de tip casa verde. Grupul 

ţintă se referă în primul rând la proprietarii , persoane fi zice sau juridice, proprietarii 

de l ocuinţe sau spaţii din Sectorul 2. Ne adresăm în primul rând acestora şi doar în 

paranteză, asociaţiilor de proprietari. Activităţile vor fi , adică, concret proiectul, 

pentru început va fi un ghişeu la Primăria Sectorului 2, unde cetăţenii vor putea să 

v ină ş i să discute cu un consultant care le va aplica un chestionar în urma 

chestionarului respectiv, prin care identifică probleme le cu care aceştia s-ar putea 

confrunta, poate să le sugereze so luţii pe care ei le-ar putea adopta ş i sursele de 

finanţare, dacă ele există, pe care le-ar putea accesa pentru a-şi finanţa aceste soluţii 

integra l sau parţia l. Un alt aspect care mi se pare important este că chiar dacă în acest 

moment, în momentul în care cetăţeanul se prezintă la ghişeu, nu exis tă o soluţi e 

neapărat de finanţare, care să fie potriv ită nevoilor cetăţeanului. Mi se pare important 

ca acesta să fie păstrat, datele cetăţeanului , cu acordul său, d es igur, să fi e păstrate într

o bază de date ş i el să fie contactat ulterior de către primărie atunci când se deschide o 

oportunitate de finanţare care să-i fi e potrivită ş i cam asta este despre proiect. Bugetul 

este sub 100.000 lei. Este separat pe două categorii una de promovare a proiectului, 

pentru că vrem să atragem cât mai mulţi oameni în primărie pentru a trece prin 

procesul acesta de chestionare ş i recomandare ş i cealaltă este partea de consultanţă, 

pentru că ne dăm seama că nu avem încă experienţa în Primărie pe ntru a oferi so luţiile 

respective. Şi aici ne bazăm pe dvs. să ne daţi o mână de ajutor în real izarea 

chestionare lor respective, propunerea de so luţii, ide i mai bune pentru a -i ajuta pe 

oameni. Vă mulţumesc mult şi vă invit să vă spuneţi opinii , să vă daţ i feedback, să-mi 

dati feedback si să formulati recomandări. . ' . 
CRISTINA PRUNĂ: Bună ziua tuturor îmi cer scuze, a m ajuns câteva minute 

mai târz iu. În primul rând, felicitări pentru iniţiativă! Este lăudabilă şi de foarte mult 

timp visez ş i eu la un punct unic de contact, un ghişeu unic unde oamenii să meargă, 

să obţină informaţii ş i chiar un pas suplimentar. Şi poate puteţ i să vă gândiţi la asta ca 

o primă recomandare, anume dacă Primăria poate să faciliteze inclusiv obţinerea de 

autori zaţii pe care le-ar presupune astfel de lucrări de eficientizare energetică , pentru 

că de multe ori oamenii merg într-un loc, obţin informaţii , dar apoi trebuie să facă n 

drumuri pe la tot felul de autorităţ i a le statului pentru a obţine autorizaţii . Eu şt iu de 

construire sau de la caz la caz, de ce tip de autori zaţie este nevoie pentru astfe l de 

tipuri de lucrări , de eficienţă energeti că . Deci poate ca un pas, doi, puteţ i să vă gândiţi 

la o astfel ele abordare, unde Primăria Sectorului 2 primeşte un closărel de la solicitant 



şi apoi obţine avize, autorizaţi i , evident, în consultare ş i în contact permanent cu 

beneficiarul. Acesta ar fi prima remarcă şi vă spun asta pentru că ş i eu lucrez la nivel 

parlamentar la o iniţiativă legislativă care pe zona de investi ţ ii în producţi a de energie, 

mai ales energie regenerabilă, să poată să scurteze ace l t imp de autorizare prin 

exi stenţa unui punct unic de contact, un ghişeu unic. Trebuie să vedem acum la ce 

autoritate noi ne-am gândit la ANR, dar poate există o altă autoritate care să poată să 

facă tocmai genul acesta de lucruri, să comunice cu UAT-urile , cu Agenţia de Mediu, 

cu toate instituţiile statului de unde sunt necesare avize ş i autorizaţii. Apoi , spuneţ i 

aici de încheierea cu, de parteneriate cu ONG-uri , bănci, universităţ i , Ministerul 

Mediului Constructor etc. Este foarte bine din punctul meu de vedere. Aş mai adăuga 

şi acea asociaţ ie a auditorilor energetici, pentru că înainte de ori ce lucrare de 

eficientizare energetică ar trebui făcut un audit tocmai pentru a seta nevoi le locui nţe i 

respective sau blocului respecti v şi măsuril e să se ia după ce există această evaluare. 

Mai ales că da, vorbim de standarde noi, de tot fe lul de i nstalaţ i i care au zero, zero 

emis ii ş i cred că e nevoie de o evaluare serioasă, apoi pe baze d e date ş i info1maţii. 

Da, într-adevăr, statul român cam duce lipsă de informaţii de bază de date relevante. E 

bine să aveţi o legătură cu ministerele, poate aici ar trebui să vedeţi ş i că datele acelea 

sunt transmise într-un format care să acomodeze bazele min isterelor de date, deş i ştim 

foarte bine că nu comunică nici ministerele între ele. Da, e u ştiu acum cu cloud 

guvernamental ş i tot ce, pe ce se lucrează, dar cred că e nevo ie ca formatul în care se 

transmit datele acelea să poată să fi e fo los it de ministere. Aţi spus că va exista un 

ghişeu la Primăria Sectorului 2? Întrebarea e dacă nu puteţ i să faceţi ş i online acest 

lucru, astfel încât cei care nu doresc să se dep laseze au alte treburi sau eu şt i u, nu vor 

să stea la cozi până la urmă să poată să acceseze ş i online acest chestionar? Cred că 

asta ar fi un lucru bun. De asemenea, nu ştiu dacă sunteţi sau aţ i auzit de contractele 

de tip ESCO, care practic funcţionează de maniera următoare . Există o firmă care vine 

ş i face îmbunătăţiri, efic ienţă energet ică ş . a.m.d . ş i apoi finanţarea acestor lucrări se 

face din economiile care rezultă în urma acestor lucrări, de eficienţă energet i că ştiu că 

există, se lucrase la un moment dat aicea, poate colegul meu V lad Sin poate să vă dea 

mai multe informaţii , să lucrase la un moment dat la genul acesta de contracte pentru 

sectorul public, dar în sectorul privat practic nu ai nevoie de un cadru legislativ care să 

îţi permită lucrul ăsta, pentru că e doar o înţe l egere, un contract între doi privaţi. Deci 

poate vă puteţ i gândi să promovaţi sau să închei aţ i parteneriate ş i pentru genul acesta 

de soluţ ie de finanţare . Dacă ex istă Fonduri Europene sau alte tipuri ele fonduri ele la 

primări e, evident că e un lucru bun, dar mai exi s tă şi soluţia aceasta de finanţare . Cam 

asta mi-a venit în cap, ca idei pentru moment, clacă mai cineva ceva, mai intervin 

după. 

ANDA BADEA: Mulţumesc foarte scurt. Vreau să vă răspund la câteva dintre 

idei. Le-am notat pe toate. Am zis că nu o să notez, da am făcut-o referitor la prima 



idee, cea cu primăria , care este prin centrul unic, unde se obţin autorizaţi il e . Ştiu că 

există o iniţiativă paralelă. Tot în Primăria Sectorului 2 am să mă interesez de stadiul 

în care se află, dar da, avem pe agendă şi acest lucru. S-ar putea să fie destul de dificil 

de a tins acest deziderat, pentru că instituţiile nu comunică între ele. Ştim asta, dar 

trebuie să facem eforturi în privinţa asta. Am să mă interesez, a m notat ideea cu 

parteneriatele cu asociaţii, cu parteneriatul cu Asociaţiil e de Audi tori, Asociaţii 

Auditorilor Energetici. Referitor la prezenţa online, da, este deja prevăzută în proiect. 

Va fi ş i un site de prezentare, doar că accentul l-am pus mai degrabă pe ghi şeu, pentru 

că cei care se pot informa online poate că deja au făcut mai mulţi paşi în sensul acesta. 

Însă ce i care nu se informează de loc online e posibil să fie c ei mai afectaţ i de lipsa 

asta mare de informaţii. Şi atunci , cu precădere vrem să ne adresăm în primul rând ş i 

evident ş i celorlalţi. Dar tot ce va fi la ghi şeu va fi ş i disponibil online, pentru cei mai 

digital literat. Iar referitor la parteneriatele ace lea pe care le pomeneaţi cu privaţi i , prin 

care finanţarea lucrărilor să se facă din economiile de energie, este unul dintre 

puncte le pe care le-am vizat când am scris în proiect, când am făcut referire la 

parteneri atele cu furnizori diverş i de soluţii. Mulţumesc mult de tot. 

CORINA M URAFA: Mulţumesc frumos ş i feli c itări pentru iniţiativă!Auzisem 

de ea, nu în toamnă, când ne-am întâlnit la acea dezbatere organ izată. Ce aş da eu 

drept o îngrijorare, dar în acelaş i timp o oportunitate ş i de feedback vizavi de publicul 

ţintă. Îngrijorare ş i oportunitate . Cred că e foarte important să fie prezentate 

cetăţeni lor, soluţii tehnice ş i comerciale. Uite, soluţii tehnice şi comerc iale pentru 

izolarea caselor , pentru sporirea efic ienţe i energetice, îmbunătăţire a energ iilor 

regenerabile ş.a.m.d . Acum întrebarea este, de unde se ia informaţia asta, ce? Prin ce 

firme private până la urmă ajung să ofere in formaţia asta. Aicea poate să fi e ş i un ri sc, 

să fie cumva promovaţi anumiţ i actori privaţi. Da, până la urmă, de la firmele 

existente trebuie să vină soluţ iil e, mai ales cele tehnice către publici. Şi întrebarea este 

ce fe l de filtrare se va face, ce fe l de se lecţionare se va face? Asta este odată acea 

îngrijorare, dar ş i oportunitate. Ş i doi, v izavi de publicul ţintă, înţe l eg ideea că e bine 

să ne adresăm ş i celor care nu au competenţe dig itale, dar în ace laş i t imp e foarte puţin 

probabil să poată să facă astfel de lucrări extrem de costi sitoare din fonduri proprii. Iar 

în momente le ele faţă, din ce ştiu eu, reabilitare termică pentru l ocuinţe individuale nu 

prea se poate face . Hai, poate să acceseze o casa verde prin finanţare publi că. De 

aceea e ş i dacă se informează, nu-mi dau seama prin ce mijloace ar putea să treacă la 

acţiune, pe când ceilalţi , care sunt dig ital, literar ş i care poate au un buget să facă 

genul acesta de lucrări sau se pot împrumuta, sunt bancabil i, ca să zic aşa. Ei chiar au 

nevoie de o sursă ş i un pic re-legat ş i de ce am spus prima dată . 

CORINA MURAFA: Am nevoie de o sursă relevantă ş1 pertinentă ele 

informaţii. Mulţumesc, atât am vrut să spun. Mulţumesc. 



ANDA BADEA: Am notat cele două observaţii. Foarte scurte comentarii la 

ambele. Da, aveţi dreptate. Este un risc, să se strânească aşa cumva bănuiala că 

anumite firme sunt promovate mai degrabă în detrimentul altora pentru a face lucrările 

respective. Aşa este, ăsta e unul dintre motivele pentru care facem totul cât mai public 

posibil. Avem ş i această dezbatere. Acum inv i tăm toţi actori i privaţi să se prezinte. N

o să facem nici o discriminare, dimpotrivă, vrem ca să existe competi ţi e, pentru că din 

competiţie reies ş i cele mai bune soluţii şi poate ş i mai ieftine pentru cetăţeni. Iar cu 

privire la cel de-al 2-lea subiect, cui ne adresăm? Dar tot aici, dacă nu ne adresăm 

celor care nu au competenţe digitale absolut deloc, ei nici măcar nu au şansa să apl ice. 

Poate la programe care vor apărea, de exemplu. N u ştiu că, de exemplu, la Casa Verde 

se apli că online. Te ţine de mânuţă un implementator ş i te trece prin toţi paşii. Dacă nu 

ştii nimic despre despre oportunitatea respecti vă, nici nu vei avea şansa să te ghideze 

cineva. Am gândit acest ghi şeu ş i din perspectiva aceasta, în sensul în care cineva care 

nu are competenţe dig itale nu are informaţii , poate să vină la primărie ş i poate să fi e 

ghidat. Poţi să nu ştiu, îţi schimbi furnizorul ele energie, asta e cea mai măruntă 

chestie. Sau poţi să aplici la programul ăsta. Uite ce trebuie să fac i, ăşt ia sunt paşii, te 

pot ajuta. Cam aşa am gândit-o, să ne adresăm, să încercăm să cuprindem cât mai 

mulţi dintre oameni, că da, ele acord. Cei cu competenţe dig ita le, cei care au un pic de 

cheag de bani acolo vor reuş i într- adevăr, să-ş i facă lucrăril e acestea în mai mare 

măsură ş i în număr mai mare, cam cam ăsta e. Am notat oricum observaţ iile . 

CORINA MURAFA: Doar scurtă o repli că. Cred că e foarte bine partea aceasta 

cu consiliere pe factură ş i aşa, adică, asta cred că este extrem d e necesar. Poate 

inclusiv vă gândiţi la o mediere între furni zori şi consumatori în caz de conflicte. 

Notat, mai sunt câteva persoane cu mâna ridi cată, n-am a pucat ş i este o greşeală a 

mea. N u am apucat, atunc i când vorbeam despre zona de informaţi i pe care 

administraţia nu o deţine, n-am apucat să-i dau cuvântul colaboratorului nostru, 

George Jiglău , să ne povestească puţin despre partea de informare. Îmi cer mii de 

scuze ş i aş vrea acum să-i dau cuvântul, să ne povestească puţin despre despre 

proiectul pe care îl realizăm împreună s-ar putea să adauge câteva elemente în plus 

discuţie i noastre, să îmbogăţească. Mulţumesc tare mult, nu-i absolut nici o problemă 

pentru că au spus lucruri foarte importante deja până acum. 

GEORGE JIGLĂU: Eu sunt George Jiglau, reprezint în ace l aşi timp şi 

Observatorul Român al Sărăciei Energetice ş i mă bucur că alături de mine online cel 

puţin sunt ş i colegii mei Corina Mora, Fahoria Petran, probabil ş i a l ţ ii care ne 

urmăresc ş i care fac parte într-o formă sau alta din această reţea, care este 

Observatorul Român a l Serviciilor Energetice. Foarte pe scurt din experienţa noastră, 

dar deja ce am încercat să transmitem către Primăria Sectorului 2 ş i evident ş i clin 

partea noastră. Felicitări ş i toată susţinerea pentru acest proiect al ghişeului unic din 

sunt deja cred că 6-7 ani de când am început o echipă mai largă să documentăm, să 



lucrăm pe acest subiect al sărăc i ei energetice dintr-o perspectivă comparată, uitându

ne la experienţele altor ţări mult mai bogate atunci când e vorba de a studia ş i în 

acel aşi timp de a veni cu politici, cu răspunsuri la probleme care intră în acest spectru 

la rg al sărăciei energetice şi ceea ce încercăm acum prin acest proiect care a fost 

menţionat, încercăm să aducem din această experi enţă în sprij inul Primăriei Sectorului 

2 ş i în acelaşi timp şi să transpunem chestiuni foarte concrete, care să nu servească 

doar primări ei propriu-z is ş i până la urmă, locuitorilor Sectorului 2. Iar aceast mode l a 

ghişeului unice bine de ştiut că este deri vat până la urmă din recomandări care există 

la nive l internaţional ş i când spun asta mă refer nu doar la modele care sunt deja 

implementate în alte ţări , modele le acestea de cons iliere care se pot face cel mai bine 

dins pre admini straţiile locale în contact, pentru că sunt cele mai aprop iate în contactul 

lor cu cetă ţenii. Dar aceste recomandări vin ş i sunt sprijinite inclusiv financiar, uneori, 

de către Comisia Europeană, printr-o sumedenie de programe în care aceste ghişee 

unice sunt date ca exemplu de bune practici care ar trebui implementate cât mai 

repede, cât mai curând de către administraţii peste tot în Europa. Şi din acest punct de 

vedere, cumva e paradoxal că în România abia acum vorbim d espre acest proiect din 

Sectorul 2 ca un soi de proiect pilot la ni vel naţiona l ş i mă bucur că încă de la început 

s-a s pus faptul că un astfel de instrument poate fi replicat şi asta ne dorim, cred, cu 

toţii , să fi e replicat în cât mai multe locuri din ţară. Ceea ce facem oarecum 

complementar împreună în colaborarea noastră cu Primăria Sectorului 2, deci 

compleme ntar cu ghişeul unic, este că încercăm să sprijinim Primăria în a aduce nu 

neapărat în a colecta încă date, ce aduce într-un format coerent, uni tar, diverse seturi 

de date, tipuri de date, în special despre clădiri rezi denţiale, atât blocuri, deci clăd i ri 

colecti ve, cât ş i case individuale care exi stă dej a în interiorul primăriei şi punându-le 

într-un format coerent, într-un format care să poată fi redat inclusiv vizual, apropo, 

acea hartă a sărăc iei energetice la nivelul Sectorului 2 la care lucrăm ş i pe care sperăm 

să o avem dis ponibilă ş i utilizabilă nu doar de către primărie, ci ş i către de către 

cetăţeni în câteva luni. Încercăm deci să aducem date care deja ex istă să pe baza lor să 
le dăm nu doar formatul acesta vizual, utilizabil, ci ş i să servească drept fundamentare, 

o bază pentru fundamentarea unor politic i publice la nivel local, dar în acelaş i timp să 

sprijine act ivitatea ghişeului unic, acti vitatea de consiliere pe care trebuie să o 

întreprindă acest ghişeu, clar în acel aş i timp ş i să sprijine activitatea ghişeului de 

colectare de date în viitor, în paralel cu activitatea ele consiliere. Raţiunea din spate ş i 

cu asta mă opresc pentru moment. Cel puţin raţiunea din spate este că di n păcate, la 

nivel naţ iona l ş i nu e o problemă doar în România sau în administraţiile locale din 

România sau în administraţia centra lă din România. De cele ma i multe ori atunci când 

se încearcă realizarea de politici publice în care să ţintească această zonă a sărăci e i 

energetice, tocmai din cauză că nu avem decât imagini foarte mici, ca un puzzăr 

complicat de care vedem doar mic i bucăţi aco lo unde mai ex is tă date la nivel local, la 



nivel central. Uneori de multe ori intervenţiil e sunt insufi c iente, sunt greşit ţinti te ş i 

scap pe foarte mult foarte mul te gospodării care ar trebui să, care se află într-o formă 

sau alta de sărăcie energetică, care ar trebui să primească ajutor. Însă din cauza acestor 

politici standard, să spunem, care de cele mai mul te ori intră undeva sau sunt limi tate 

la o s feră de natură soci ală , cel puţin sub forma acelor ajutoare de încălzire care unii 

dintre cei care ne urmăresc poate sunt familiarizaţi , ele îş i ratează obiectivul, iar 

această stare de sărăci e energeti că, acest fenomen nu doar că se perpetuează, dar se ş i 

adânceşte standardul , ţinta pe care ar trebui să ţintim este o profil are a sărăc iei 

energetice la nivel de gospodărie . Asta înseamnă ca administraţ ii le locale, în primul 

rând să bene ficieze de date, de o imagine completă de evalua re a fiecăre i gospodăr i i 

de-a lungul unui sete variabile, aşa încât să poată fi evaluată indiv idual starea fiecărei 

gospodării , să se poate interveni cu măsuri ţintite. Deci, dacă e o problemă de efic i enţă 

energet i că, să se poate interveni în acea zonă. Dacă e o problemă care derivă din 

structura gospodărie i , pot fi alte so luţii în aşa fe l încât să ne îndepărtăm de la ceea ce 

spunem că avem acum ş i anume nişte măsuri generale care ajută. Poate pe unii , da, 

scapă pe foarte mulţi. Mulţumesc mul t ş i din partea noastră tot sprij inul de care cu 

care putem să vă ajutăm. 

ANDA BADEA : Mulţumim mult o singură completare aici spune la început de 

modele le din alte ţă ri. Acest one stop shop-uri sunt deja oarecum o practi că în alte 

oraşe ale ţă rilor din Uniunea Europeană ş i pot să spun că într-adevăr inspi raţ i a pentru 

proiectul acesta mi-a venit în urma une i întâ lniri organizate de Energy Poverty 

Advisory Hub, unde am văzut exemple concrete de prezentări ale unor astfe l de one 

stop shop-uri ş i primele rezul tate pe care acestea le-au obţinut în oraşele din Europa 

care care le-au organizat, aşa că am zis de ce să nu facem şi noi lucrul acesta ş i da, 

sper ca în viitor să fi e replicat în mai mul te oraşe. Mul ţumesc mult ok, avem în onl ine 

pe Mihai Mereuţă . 

MIHAI MEREUTA: Uite, cu ocaz ia asta sunt mai aproape de dl. Petran ş i mă 

bucur că revăd o grămadă de prie teni. Felicitări pentru iniţ i ati vă ! În al 2-lea rând, am 

atras atenţia, am scri s ş i pe chat puţ in că trebuie să conţină ş i asociaţ iil e pe cartiere, 

de case, pentru că atunci când se dau în folosinţă aşa cum s unt ele, cu toată legis laţia 

în vigoare să mai existe semne de întrebare. Ex istă obligaţia constitui rii în asoc iaţ ie ca 

să poată să se ducă pe la furnizori . Toţi întreabă da, aveţi asociaţ i e ş i ideea ele a fi 

asociaţ i pe cartiere, pe zone de locuit este o idee care ar ajuta mult mai mult 

comunitatea ş i primăria decât ideea de a lucra individual fiecare beneficiar în parte. În 

sfârş it, asta e o primă observaţi e. Al 2-lea lucru, în clipa în care te hotărăşti să ceri 

informaţii cu privire la finanţare, corect, primeşti informaţii şi cu privire la ceea ce ar 

trebui să faci, ce intervenţii sunt necesare pe locuinţa ta. Ar trebui să primeşti 

informaţii cum să monitorizezi execuţia . Avem experienţa în care, în principiu dormiţi 

linişti ţ i Primăria lucrează pentru voi de la reabilitarea blocurilor. Este idealul 



execuţiilor, ca să zic aşa, la propnu. Da, este idealul , deci arată bine la final toată 

lumea e mul ţumită că arată bine, dar nu foarte puţine cazuri. Exi stă personal pregătit 

care să monitorizeze una, calitate ş i bunele intenţii ale acelora care execută 

reabilitarea, deci cu atât mai mult fiind vorba de proiecte individuale. Haideţi să-l 

învăţăm cât de puţin la ce ar trebui să se uite Mereuţă când a re loc o desfăşurare de 

forţe pe proprietatea lui. Al 2-a, al 3-lea lucru, Mereuţă se mută într-o locuinţă în care 

a făcut ceva, a reabilitat-o, a eficientizat-o, i-a pus pompe de căldură, panouri solare, 

ştiu , eu am sisteme integrate, oricum a fos t inspirat, tot îi trebuie consultanţă ca să-ş i 

folosească clădirea îmbunătăţită. Ştiţi cum e cu smart mitter ing? Că e atât de srnart că 

nu s -a, că au fost amânate toate termenele de montare a contorizării inteligente în 

România. Deci, aici rugămintea mare este să ne facem o, în plan, să avem un plan ca 

idee, că dacă om reuşi să recomandăm o sursă de finanţare, să vedem cum îl aj utăm pe 

om să poată să moni tori zeze în cunoştinţă de cauză cât d e cât proiectul pe care î l 

derulează, inclusiv foarte bine s-a spus de documentele necesare, autorizaţii , inclusiv o 

as i stenţă la semnarea contractului de finanţare, nu doar că dăm un link către AFM. 

Dacă punem un link către AFM, pe s ite-ul primăriei se poate spune că am obţinut o 

informaţ i e de finanţare? Da, nu este suficient. Dacă nu aj ungem exact cum şt iţi foarte 

bine şi apreciezi ce s-a făcut la Sectorul 2 în toate di scuţiil e ş i în toate acţ iunile până 

n-ajung i? Tudor nu mişt i nimica în final. Din punct de vede re al evaluări i proiectului , 

nu ştiu , mă gândesc ş i eu dacă avem un ideal, să spunem da domne, la terminarea 

acestui proiect va exista un contract semnat, derulat ş i finalizat, care se va regăsi în 

ceva palpabil , în care să fie o lecţ ie de bune practici. Lecţia de bună practică nu e doar 

faptul că am bifat 600 de oameni sau c-am cheltuit 99.000 lei şi să intre în general ş i 

în stilul ăsta de raportări. Am avut un proiect de 100.000, doamne ajută, nu deci lecţ ia 

de bună practică poate consta în a lua un grup de necredincioş i , cu ghilimele de 

rigoare, adică cetăţeni care aveau îndoieli ş i a merge cu ei. Uite la dl. Petran, a apelat 

la proiectul, la informaţiil e de la noi, l-am sprijinit ş i uite î n s ituaţ ia asta că asta este 

aşa ş i asta a obţinut atât, a făcut economie atât de puţin, p lăteşte acum la energie şi 

deci de-aia zic să avem cât mai repede bune practici şi în proiectele realizate, 

fi nalizate ş i încă două lucruri, că sunt atât de multe. Recunosc câteodată, poate sunt 

obosit de ideea de proiecte care se finalizează cu pliante. R ecunosc sincer ş i necăj esc 

pe multă lume când zic, n-am mai intrat în parteneriate de a populariza hârtii, pentru 

că nu ma i e nic i vârsta ş i nici timpul. Dar, să vedem finalul. A r mai putea fi , din 

experi enţă. A veţ i oameni deosebit de bine pregătiţi? Eu, d e exemplu, vă dau în 

leg is laţie a existat pos ibilitatea să fie finanţat pe efic ienţă energetică, în baza unei 

anchete sociale, astfel încât fondurile în efic ienţă au fost asociate fondului pentru 

combaterea sărăcie i. Ş i atunci sărăcie energetică versus sărăcie în sens general, nu 

sărăcie energetică în sensul de a nu avea acces că în Bucureşti , mai greu se pune 

problema asta, ci în sensul de a nu-ţ i permite să consumi acea energie. De aceea, 



experi enţa în proiectele care s-au derulat, ce au existat ş i chiar importante, inclusiv la 

nivel guvernamental, vă dau un singur exemplu derulat de Ministerul Muncii, care un 

proiect care a dispărut fără să ştiu vreodată ce rezultate a avut, a fost înlocuirea 

sistemelor de încălzire de tip vechi cu sisteme moderne. Ştiţi cum acea reclamă 

înlocuind godinu cu o central ă automată ncondensaţi e? Nu ştiu , cu p ierderi? Da, erau 

cu bani cu subvenţie, la vremea respectivă era ceva concret, nu erau bani de ajutoare 

că apă, nis ip. Era ceva concret, care se putea vedea. Da, dacă reuşim, cu proiectul ăsta, 

am afl at despre proiectul ăsta şi am căutat informaţii cu sărăc i a energeti că în Sectorul 

2 . Deci dacă reuş iţ i să faceţ i ş i o hartă a s i tuaţie i energet ice din punct de vedere al 

clădirilor ş i al auditurilor energetice efectuate bănuiesc că nu există. Sau foarte puţine 

mai sunt care nu au un audit la nivelul Sectorului 2 . Cu atât mai mult putem să 

creionăm politici publice pentru anii următori. Eu, sincer vă s pun, am crezut că s-au 

introdus auditurile obligatorii, că ăsta-i scopul. Scopul auditului este să mapăm 

localita tea, să ştim starea rea lă, nu din proiect ş i cum erau proiecte d e tip, starea rea l ă 

a respectivelor clădiri. Dacă puteţi concluziona acasă programare ş i o intervenţ i e, m

am oprit. Mulţumesc ş i eu vă fe licit încă o dată ş i sper să auzim numa i de bine. 

ANDA BADEA: Mulţumesc mult, două-tre i observaţi i aici. Menţionaţ i ce am 

înţeles eu, asociaţiile de cartiere, de case ş i aici personal nu am o opinie crista li zată în 

ceea ce priveşte aceste asociaţ ii , însă poate că va avea bunăvo i nţa colegul nostru A lin 

Apostol, care se ocupă cu analiza îmbunătăţirilor pe legea asoc iaţ i i lor de propr ietari. 

Poate că poate să ne dea un punct de vedere mai târziu, dacă doreşte o clari ficare. N u 

ştiu dacă a fost foa rte clar prezentat în cadrul proiectului, dar sub nicio formă în cadrul 

acestui proiect nu avem intenţia să realizăm no i ca primăr i e, lucrări le pe propr ietate 

privată. Toate lucrările nu vor fi realizate de către primărie sau firme pe care le 

angajează primăria . Totul va fi între proprietar şi prestatorul de servicii. 

MIHAI MEREUTĂ: Nu, nu intenţ i a mea, ce l puţin să împing primăria la a face 

aceste contracte, la a intermedia în vreun fel sau altul. Am zis să-i învăţaţi pe oameni 

nu d oar ce are nevoie l ocuinţa ş i cum trebuie să îş i a leagă firma şi cum se semnează ş i 

actele respecti ve, ci contractele la care o să avem nevoie pe durata desfăşurării 

proiectulu i. Să ştie, să urmărească execuţ i a proiectului şi nu în ultimul rând, după 

finalizare, să evalueze, să uti lizeze clădirea î n mod eficient, în cunoştinţă de cauză cu 

ce a obţinut prin acea investi ţ ie pentru a maximiza ş i ca rezultat fi resc la final, să şt iţ i 

şi dvs. Da, domnule, după ce un an de zile i-am informat cum să semneze contracte cu 

uite-tre i ş i-au reparat casele cu banii lor pe proprietatea lor, no i doar i-am învăţat cum 

că ăsta-i scopul proiectului, să- i învăţăm cum, nu să le dăm link-uri către Fondul de 

Mediu sau către doar către surse de fi nantare. Că asa doar către surse de finantare ' , , 

sunt. E plin netu de link-uri către surse de în schimb, ceea ce am învăţat de la dl. Petra 

ani de zile să învăţ tot ce înseamnă intervenţie, să înţe leg e u ca ş i consumator, e mult 

mai important. 



ANDA BADEA: Mulţumesc, mai sunt două persoane cu mâna ridicată în 

online. Este OK bun, dl Grigore! 

EMILIAN GRIGORE: Bună ziua ! Numele meu este Erni lian Grigore. Deşi am 

văzut mâna ridicată a lui domnului Horia Petran, am să spun eu câteva lucruri. Sunt 

astăzi în calitate de specialist pe partea de eficienţă energetică . Reprezint atât claster

ul pro nZEB, cât ş i producător de materiale de construcţii , cât şi mediul privat, din 

prisma unui consultant pe partea de eficienţă energetică şi unui provider de soluţii. 

Am auzit toate variantele mentionate aici. Fe licit si eu la rândul meu initiativa, chiar , , ' 

cred că este, era momentul ş i este momentul pentru astfel de iniţiat ive. E nevoie de 

astfel de one-stop shop-uri sau ghişee de informare. Chiar săptămâna trecută am 

participat la o altă întrunire, undeva la Primăria Alba Iulia, tot aşa, cu interes pe partea 

de eficienţă energetică şi cum putem accesa mai bine, cum putem să fim pregătiţi 

pentru toate construcţiile nZEB, sau orice altă abreviere care vine peste noi. V-am 

auzit m ai devreme ş i ştiu ş i eu. Ieri s-a votat la nivel european directiva privind 

efingenţa energetică a clădirilor. Ne aşteaptă schimbări, altele decât nZEB-ul, care a 

fost publicat acum în februarie 2023. Ştiu că există foarte mult vid în ceea ce priveşte 

înţe legerea conceptului NS. Aici cred că este mai mult de povestit şi ma i multe 

informaţii. Şi, curn zicea ş i un ante-vorbitor, cred că e nevoie d e mai multă informare. 

E nevoie ca oamenii, cetăţenii să şt ie cum îşi pot efi cientiza mai bine casele, adică 

cum îşi pot reduce de fapt, costurile cu întreţinerea, cu energia. Ş i cred că trebuie 

pornit de la soluţiile care au cel ma i mare impact în reducerea costului cu energia, 

pentru că au din ce în ce mai mult ş i din ce în ce mai des soluţii prin pompe de 

căldură , panouri fotovoltaice, panouri so lare, care au un cost foarte mare ş i 

randamentul acestora, cumva recuperarea investi ţ ie i. Atunci când nu luăm în 

considerare consumul de energ ie al clădirii, al casei pe care noi o dotăm cu astfel de 

siste me, e greşit. E total greş it, adică începem de la final, în loc să ne pornim cu cu 

începutul. Şi atunci trebuie să gândim partea de reducere a consumului, adică de 

eficientizare a clădirii din punct de vedere al termoizolaţiei , ale tranşării la aer şi alte 

aspecte pe care le prevede nZEB. Adică să înţelegem ce înseamnă nZEB, după care să 

venim cu so luţiile respective, de energie regenerabilă, am văzut acolo foarte multe 

activităţi. Clar e nevoie de acea prezenţă, de acel birou de informare, e nevoie de un 

ghid care să te îndrume foarte, foarte exact care sunt soluţiile ş i de unde trebuie să 

porneşti. Pasul unu, reducere, pasul doi, alte echipamente, care le poţ i accesa? Cu cine 

trebuie să vorbeşti? Am auzit auditori, asoci aţ ii a le auditorilor energeti c i. Nu e s ing ur 

ş i Asociaţiile Ing inerilor Instalatori din România care au acum programul de efic ienţă 

în ene rg ie, de fap t, de ca lcul, de audit energetic, de cert ificate de performanţe 

energetică ş . a. m.d. Că este auditor, că este constructor, că este consultant. Chiar la 

Alba Iulia, săptămâna trecută mă întreba, ex i s tă undeva o listă a acestor speciali şt i în 

nZEB care ne pot sau eficienţă în energ ie, o listă acestor consul tanţ i cu care putem 



intra în contact şi să putem afla in formaţiile de care avem nevoi e. Cred că asta ar fi, 

sunt mult mai multe de zis. Mă opresc aici că sunt convins că sunt ş i a lţii care vor să 

spună. 

ANDA BADEA: Vă mulţumesc ş i eu am notat ş i Asoc i a ţia Ing inerilor 

Instala tori , li sta de consultanţi ş i toate lucrurile de care trebuie să pe care trebuie să le 

avem în vedere. Într-adevăr, va trebui să calcul ăm prima dată pe care ar fi reducerea 

cons umului pe care o ţintim, după care să venim cu soluţiil e pe care le propunem 

ulterior. Asta le propunem oamenilor foarte repede, pentru că dl. H oria Petran aşteaptă 

comuna sus de ceva vreme. Am să-i dau cuvântul ş i dânsului. 

HORIA PETRAN: Mulţumesc foarte mult. În toată discuţia de până acum, sun 

la Insti tutul Naţional de Cercetare-Dezvoltare Urbană, încerc şi coordonez c loser 

pentru promovarea clădirilor. Consum de energ ie, aproape era cu zero ş i în Mileniul 

lll. Acuma, când ne facem că lucrăm, ăsta este standardul pentru efic ienţă energeti că. 

Deci, asta ar trebui să fie cumva baza pentru informarea din nonstop shop. Mă bucur 

foarte mul t că aţi avut curajul să faceţi această iniţiativă. Nu vreau să fiu critic, dar 

gândesc în perspectivă. Informarea este doar o componentă a unui one-stop shop. Mai 

avem nevoie de încă nişte piese de pază. Una dintre ele este finanţarea a 2-a din 

cea l altă care lipseşte, este as istenţa tehnică, luând-o cu informare. E un prim pas ş i 

sperăm să-l vedem funcţional. Chiar dacă e vorba de ghişeul doi , de la etajul unu din 

primări e, el trebuie complementat ş i mă bucur că am găsit informaţiile astea în fişa de 

prezentare. Trebuie complementat cu informare online. S-a vorbit a ici despre hartă . 

Nu e vorba doar de harta sărăci e i energetice. E un instrument fantasti c, dacă foarte 

greu de construit, pentru dezvoltarea politic ilor, pentru dezvoltarea strategiei, pentru 

urmărirea ş i monitorizarea inc lusiv a performanţei energeti ce în sector. Dar o hartă cu 

performanţa energetică a c lădirilor, cu certificatele de performanţă energetică? Ştiu că 

aveţi o hartă cu proiectele în sector. Toate aceste informaţii trebuie să facă parte din 

această platformă online, complementară ghişeului de la nu ştiu ce etaj. Mă scuzaţi , 

probabil că nici nu s-a stabilit încă . 

ANDA BADEA: La parter. Va fi la parter. 

HO RIA PETRAN: Perfect, din punct de vedere al finanţării. Nu trebuie ca 

Primăria să as igure finanţare, dar cum menţiona Mereu!ă, nu ajută. Link-uri ajută, 

ghidul ajută, cunoştinţă de cauza celor care oferă infommţii astfel încât să se poată 

cupla mai multe instrumente de finanţare pentru a putea pune la dispoziţia cetăţenilor 

ceva util pentru a putea trece ma i departe. Fără asta nu se poate face nimic. Asta 

înseamnă că aveţi nevoie de parteneri ate cu cei pe care i-aţ i menţ ionat în descri erea 

proiectului , dar ş i cu bănc i, cu Asociaţ ia Româna a Bănci l or, cu AFM, cu Ministerul 

Dezvo ltării. Nu l-am văzut aco lo, e l e reglementatornl ş i gest ionează anumite 

programe de finanţare pe domeniul performanţe i energetic e a c l ădirilor. Companiile 

ESCO, aşa cum menţiona dna. deputat Tună s-au făcut nişte paş i , însă insuficient. 



Mecanismul ESCO trebuie să fi e făcut să finanteze în c lăd iri, la renovarea clădi ri l or. 
' 

Şi aici puteţi ajuta ş i automat o ajută. Sunt anumite mecanisme, poate nu neapărat 

financiare sau de finanţare, dar sunt de scutiri de impozit, sunt fiscale ş i stau la 

îndemâna primăriei . Toate astea sunt nişte piese de pază care, puse pe masa în biroul 

de informare ş i puse în comb i naţ ia corectă, pot as igura un impact în funcţie de grupul 

ţintă. La nivel de grup ţ intă, eu cred că înţe l eg de ce aţi exclus asociaţi ile de 

proprietari , dar vi se pare o eroare să puneţ i în evi denţă acest lucru. Ştiu că aveţi un 

serviciu care se ocupă de re l aţi a cu asoci aţ iile de proprietari , dar cele două on-stop 

shopuri ş i acel birou trebuie să funcţioneze împreună, astfel încât să nu existe o 

discriminare. Ei sunt tot cetăteni. Este nevoie de comunica re mai bună cu asociatiile 
' ' 

de proprie tari ş i cu toţ i ce tăţenii sectorului ş i din punctul ăsta de vedere mi se pare o 

plus-valoare enormă acest One Stop Shop care să îmbunătăţească prin comunicare 

încrederea cetăţenilor în primărie . Şi ultima piesă de pază pe care o văd că lipseşte 

cumva, dar ea există în piaţă, cred că putem să oferim noi deja. dl. Grigore a 

menţionat înainte, cumva, partea asta, el este ş i membru în cluster-ul nostru şi 

Asociaţ i a Auditorilor Energetici pentru C lăd iri , este membru fondator în clustere 

proencers. Noi putem asigura as i s tenţa tehnică ş i as i stenţa tehnică nu înseamnă doar 

cunoştinţe, înseamnă să poţi să pui mâna pe tehnologie. Ştiu că e un pas, birou de la 

parter, dar cred că mult mai bine ar fi fost ca acest birou sau parte din activitatea 

acestui bi rou să fi e măcar o dată pe săptămână, nu ştiu , în Piaţa Obor, unde nu numai 

că sunt cei ma i buni mici, dar lumea vine, lumea vine şi nu trebuie să î i mai aşteptăm 

sau să batem noi la uşă şi cu ocazia unor astfel ele zile, să fi e o dată pe săptămână, să 

fi e o dată la 2 săptămâni . Noi , prin membrii noştri , vă as igurăm sprijinul astfel încât să 

putem să aducem tehnologie acolo. A vem machete, avem evenimente de tip 

săptămâna NZ. Doamna Badea aţi fost la C luj -Napoca? Vă aşteptăm pe toţ i de a ici la 

Timişoara, între 1 O şi 13 mai, în spaţiul public, afară vorbind şi punând mâna pe 

nZEB. În 4 aprilie vom vorbi despre finanţare ş i vom vorbi despre non-stop shop. Din 

câte ştiu eu, este a 2-a ini ţ i ativă din ţară. Prima a fost la Timişoara, de One Stop Shop 

ş i vrem să clădim mai departe pe aceste puncte de informare care sunt de fapt nişte 

precursuri de on-stop shop. Să vedem cum putem să dezvoltăm într-o perspectivă 

realistă , ele un termen scurt ş i mediu, reale On Stop Shop. Ultima idee pe care vreau să 

v-o transmit, asta în contextul în care ne oferim sprijinul pri n asoc iaţ i a cluster-ului 

proencers ş i prin institutul pe care îl avem aici în sector, aveţi nevoie de oameni 

instruiţi care să dea aceste consultări ş i aceste informaţii, pe l ângă o reţea de oameni 

care să ofere consultanţă pe anumite zone, no i putem să oferim nişte cursuri gratuite 

pentru funcţ ionarii din Primărie care sunt implicaţi în această primă aventură de tip on 

stop shop, astfe l încât să fie puşi la punct cu leg i s l aţia, cu instrumentele legale, cu ce 

înseamnă certificat de performanţă energetică, care sunt mijloace le prin care se ajunge 

la un standard ridicat de performanţă energetică. Aşa că suntem a l ături , rămânem în 



contact ş i mă bucur foarte mult că aţ i avut această iniţiati vă, acest curaj ş i aşa cum şti ţ i 

că ne cunoaştem de mai mul t timp, rămânem a lături . 

HORIA PETRAN : Să ştiţi că am notat ş i am subliniat oferta dvs. de a organiza 

cursuri gratuite pentru consultanţ ii din primări e. Am să revin, vă mul ţumesc mul t. 

Iarăşi mi se pare o idee excel entă organizarea de evenimente ocazionale în Piaţa Obor, 

în care să avem o prezenţă mai l argă ş i specia li ş ti din c luster care să prezinte 

oamenilor ce înseamnă NZEB, să populari zăm cumva ideea. 

ANDA BADEA: Mi-am notat si toate celelalte idei. Vă mul tumesc mult de tot ' , 

pentru ele . E bine să trecem la treabă ş i da, trebuie implicat ş i Ministerul Dezvoltării, 

şi AFM-ul şi celelalte instituţii . Trebuie să o facem pe rând. 

SILVIA DINICA: Mulţumesc pentru inv itaţie ş i mă bucur că aţ i avut iniţia tiva 

acestui proiect, pentru că discutăm de ceva vreme, când spun ceva vreme, cum să z ic, 

ca să nu z ic de câţi ani discutăm despre sărăc ie energeti că şi consumatorul vulnerab il 

ş i cumva n-am reuşit să definim corect consumatorul vulnerabil. Sunt complet de 

acord cu George că e nevoie de, cu dl. Ji g l ău că este nevoie de o profil are a 

gospodări e i ş i că în zona aceasta ar trebui să ducem di scuţi a, ceea ce am făcut astăzi. 

Aici este din punctul meu de vedere foarte util ş i pentru că toţ i parti c i panţii la discuţ i e 

au mers către ideea că avem nevoie de un proiect util, util pe ntru cetăţeni ş i care să 

aibă o finalitate, adică să putem după aceea să ne uităm la rezultate ş i din punct de 

vedere, tip de proiecte realizate ş i aş ma i spune un lucru, eu asta ma i voiam să 

menţ ionez că dacă în cadru, pe măsură ce mergeţ i către imp lementarea proiectului , 

observaţi că mai este nevoie de date de la anumită instituţ ie am depus pe circuit ş i d l. 

Jigl ău şti e ş i dl. Petran. Am depus un pro iect legis lativ care tocmai asta încearcă să 

facă, să înoadă cumva firele astea lăsate libere dintre insituţ i i astfel încât să putem să 

centrali zăm date le astea privind performanţa energetică a clădirilor şi mai mult decât 

atâta să putem să facem transparent către instituţii , mai ales către zona asta de 

univers ită ţi , care pot mai departe să vină cu braţul de politic i. Aşa că dacă ajungem la 

concluzia că mai sunt elemente care ar trebui legate între ele, tocmai ca să avem o 

imagine completă a acestui peisaj al zonei de sărăc ie energetică, putem face mergând 

mai departe ş i adăugând nişte amendamente. Dacă e nevoie de aj utor din a lte aspecte, 

sunt aici ş i urmăresc cu interes ş i discuţ ii . 

ANDA BADEA: Mul ţumesc frumos, am notat şi o să urmăresc ş i eu 

îndeaproape evoluţia pro iectului legislativ care înoadă fi rul l ăsat liber. Mulţumesc 

mult! Dna. Administrator public E lena T udose? 

ELENA TUDOSE: Ascultând intervenţ iil e antevorbitori lor, cred că este 

absolu t evident că proiectul ini ţ iat de dna. Anda Badea adresează o nevoie cri tică care 

mătură în acest moment o pl ajă extrem de largă, pentru că am discutat aici astăz i în 

egală măsură. de sărăcie energet ică ş i de performanţă energetică . Deci, astăz i vorbim la 

Primări a Sectorului 2 pentru că aş vrea să aduc lucrurile puţ i n în rea litate ş i nu 



întâmpl ător, dna. Anda Badea a menţionat sau acest proiect vme ş i în contextul 

demersurilor ş i preocupărilor noastre pentru chestiunea sărăc i e i energetice şi aş 

îndrăzni să spun că una d intre potenţia l ele cauze ale sărăciei energetice este şi sărăc i a 

in formaţ i onal ă. Absolut de acord cu dl. Miha i Mereuţă că avem nevoie de indicatori 

de performanţă ai acestui proiect, dincolo de, aşa cum l-aţi numit, nu ştiu , un proiect 

de PR, nu este un proiect de PR. Vă asigurăm că avem toată responsabilitatea în 

această direcţie ş i chiar voiam să-i propun doamnei Badea pentru că în timp ce 

discutam aici despre standarde nZEB, despre princ ipiu, în egală măsură mă uitam pe 

evidenţe le pe luna februarie a le aj utoarelor pentru încă lzirea locuinţei date pe legea 

226, a le ajutoarelor de urgenţă date în baza une i hotărâri d e Consiliu Local emisă la 

fel la sfârş itu l anului trecut. Şi pot să vă spun că în momentul de faţă avem 700 de 

oameni care iau diverse aj utoare pentru energie e lectrică, pentru lemne, ajutoare 

pentru încălzirea l ocuinţe i , moti v pentru care aceştia pot fi un target ini ţ ia l ai 

proiectu lui, astfe l încât oamenii care se duc la ghişeu de la DGASPC pentru a încasa 

ajutoarele pentru încălzire a l ocuinţe i să treacă ş i pe la ghişeul de la parter şi să 

primească o ses iune de informare pe ceea ce înseamnă potenţia l e oportuni tăţ i de aşa 

cum foarte bine spunea dl. Grigore, reducerea consumului până să ajungem să 

investim în pompe de de căldură. Deci, pro iectu l este partea unei preocupări strategice 

mai la rg i la ni velul Sectorului 2, pe care dna. Badea a descri s-o în contextul 

cercetăril or pe care le facem ş i îndrăznesc să î l contrazic pe d l. Mereuţă cu toată 

simpatia că ne cunoaştem de foarte mul tă vreme. Dar s implu chiar şi faptul că se pun 

cap la cap aceste informaţii în one s top shop, acest broker, brokeraj de in formaţie pe 

care î l va face Primări a Sectorulu i 2 ş i tot este, cred, un pas important, mă mai 

departe, mai a les pentru profilul de consumatori vulnerabili de care vorbeam ş i care nu 

sunt neapărat super al fabetizaţi digita l. Şi ma i bine vin la Primărie ş i atunci când 

depun o cerere pentru aj utor de încă l zire, află ş i despre mecanisme de reducere a 

consumului, în mod evident, toate ofertele de sprijin, cu as istenţă tehnică, cu un nou 

hovv, cu resurse care să ne ajute ş i pe partea cea la ltă de performanţă energetică. Ş i aici 

ţ in să spun că Primăria Sectoru lui 2 ş i-a luat această sarcină cu toată responsabilitatea 

de a invest i în direcţia performanţe i energetice a clădiri lor publice. Cu permis iunea 

dvs. când vorbim de performanţă energet i că la nivel individual, avem ş i o 

responsabil itate individua lă, de la a ne informa ş i până la a investi resurse. Că suntem 

asociaţ i e de proprietari, că suntem, mă rog, o casă sau case constituite în asociaţii de 

proprietari, aveam această responsabi litate pentru că Primă ria nu poate să vină ş i să 

investească în proprietate privată pentru efi c ienţă energetică, poate să-i pună la 

di spozi ţ ie resursă de informaţii ş i din nou, a ic i sunt binevenite orice fe l de contribuţii . 

Putem să ne gândim, nu ne putem transforma într-un consultant de proiecte pentru 

efi c ienţă energetică . Însă în măsura în care se crista lizează niş te pachete s tandard de 

document, de documente, de cereri tip pe care le putem pune la dispoziţia oamenilor, 



cu s iguranţă vom face acest lucru . De aceea z ic, nivelul de aşteptări de la proiectul one 

stop shop este sky . Hai, în momentul de faţă cred că putem să o luăm în trepte, dar 

avem ş i ni ş te categorii de beneficiari şi un public ţintă foarte bine identificat. Dacă 

după, nu ştiu trei luni de existenţă şi activitatea proiectului , acel număr ele şapte, 695, 

mai precis de benefic iari de consumatori vulnerabili , numărul lor scade cu X. N-aş 

vrea să dau acuma un procent. Eu consider că este o mare reali zare a a proiectului. 

ANDA BADEA: Doar o completare vreau să fac. Mulţumesc dna. Tudose, 

referito r la cei 700 care sol i c ită ajutoare de urgenţă, convingerea mea, nu am date pe 

care mă bazez. Da, convingerea mea e că sunt mai mulţi d e a tât, doar că ei au cerut 

ajutorul ş i l-au obţinut unu la mână, doi la mână. Referitor la e i, da, am făcut un apel 

ş i săptămâna trecută, când am partic ipat la o conferinţă şi discutând cu în ultima 

vreme să ne ofere cumva o soluţie standard pe care să o deploiem în cazul acestor 

consumatori vulnerabili , pentru că ei au o s ituaţie particulară , se încă lzesc cu soluţii 

improvizate, se încălzesc cu, poate cu lemne sau plastic sau ceva în sobă, sigur, 

l ocuinţe l e lor nu sunt izo late ma i deloc. Probabil ş i atunci n e va trebui , vom avea 

nevoie de un fel de soluţi e şi fac apel şi pe această cale la toţi specia liştii care ne-ar 

putea ajuta. Un kit minim pe care cumva să -l recomandăm şi poate pentru care să 

oferim ş i o finanţare, nu neapărat din partea primăriei , d ar să găsim o soluţi e, să 

oferim ş i finanţare pentru el, pentru exact aceşti oameni care a u această nevoie 

particulară. Mulţumesc, aveţi cuvântul dl. Matei Dimitriu, de la M inis terul Energiei. 

MATEI DIMITRIU: Mi s-a părut foarte interesantă ideea ş i am z is să vin. Sunt 

înaintea unui zbor ce, pe scurt, am mai multe puncte pe care aş vrea să le abordez. M i 

se pare foarte interesant grupurile ţintă de care vorbim, e c lar că ar trebui să fi e mai 

multe. E clar că cei 695 sunt foarte interesanţi din punct de vedere social. Sunt 

totodată măsuri care sunt c lar adresate doar lo r, care sunt de efic ienţă doar pentru ei şi 

totodată sunt ş i a lte tipuri de măsuri care trebuie adaptate pentru fiecare g rup ţ intă pe 

care îl putem identifica. Adică era clar că se identifică la un moment dat cei 

digita li zaţi, care să zicem, sunt abordaţ i într-un alt fe l ş i probabil că ei trebuie trataţi 

total diferiţi. Dacă dacă se va pro-proiectul îşi va propune să abordeze cu o so luţie, un 

ghid sau ceva toate grupurile ţ intă sau va pleca de la un grup ţ intă ş i va merge strict 

aşa, o să fie o mică problemă. Un pas important pentru Primăria Sectorului 2 va fi să 

să a ibă un manager energeti c de localitate. Primăria Sectorului 2 ş i faptul că se va 

alinia având mai mult de 20.000 de locuitori se va alinia practi c legea l 00, legea 12 1, 

condiţiile acela de a angaj a un manager energetic, practic va avea know-how intern. 

L ista, manager-ul energetic, deci loca li tăţi, este pe site-ul energie .gov.ro. Zona de 

efic ienţă energetică, contractele de ESCO sunt în lucru în acest mome nt. E ini ţ i ativă 

pe care o are ministerul ş i e trecut în PNRR, abordarea pentru contractele de tip ESCO 

ş i sunt foa rte utile ş i va trebui să abordăm, poate facem o întâ lnire să vedem cum se 

pot aplica, mi s-a părut foarte bună ideea cu oborul ş i o felici t! E u merg mai mult pe 



ideea de caravană informaţi ona lă, să merg să să fi xez un punct, să fie aşa . Mi se pare 

prea old fashion, prea anii 50, prea aşa, să fixez în instituţi e la un anumi t etaj , undeva 

unde lumea intră relativ rar ş i doar cineva care are o problemă sau trebuie să vină 

natural. Nu s-ar putea să te duci cum te duci în campanie, cu cortul de campanie. Aşa 

s-au făcut ş i se fac în ţări mai active. Mai aşa se fac aceste campanii de efici en ţă 

energeti că . Ministerul are intenţi a să facă campanii ş i intenţionează, dacă voi dori să 

faceţi, să ne a lăturăm efortului vostru, să venim cu speci alişti . Exi stă, nu ştiu dacă 

sameru era printre asociaţiil e profesionale pe zona de managem ent energetic. Exi stă ş i 

samerucanew-how pentru zona de companii , pentru zona d e localităţ i. Este un bun, e 

un bun furnizor de informaţii care vă putea poate ajuta pe zona tehnică . Ce pot să vă 

mai spun decât că pe zona am, da, poate fi o provocare faptu l că se pot veni companii 

care să fi e mai active, să propună produse ş i cumva să spui da, îş i promovează 

produsul prin instrument, prin intermediul meu ş i pot fi acuzat de ceva. Aş merge mai 

repede pe ni şte reguli c lare de ce informaţii poate să circule, să transmită ni ş te condi ţi i 

pe care se angaj ează să nu transmită mai multe, anumite informaţi i ş i atunci se poate. 

Chiar aş încuraja companiile să vină să participe, pentru că până la urmă interesul 

nostru, trăim într-o libertate de informare, dacă au interesul să ne ajute. Eu nu cred că 

e o probl emă, adică mi se pare natural. Ce pot să vă mai spun decât că da, sunt mai 

multe speţe. Rămâne acesta, avem interesul să vă sprij inirn. Oricum dacă e pe 

raportări, aşteptăm cu interes, să zicem, să intraţ i pe zona ca Sector 2, să raportaţ i 

partea de cl ăd iri , ce s-au făcut, să vă sprijinim în zona de proiecte. La noi se adună 

aceste planuri de investi ţ ii în efi cienţă energeti că ş i putem să avem un nou how şi 

putem să vă dăm un feedback. Iar o ultimă încheiere este că E lcenul , de exemplu, am 

avut o discuţ i e cu Elcenul pe problemele care sunt pe termoficare ş i Elcenul a mers la 

un moment dat, ne-a aruncat o provocare că poate sectoare le ar trebui să se implice 

mai mult în zona aceea de descentralizare a produce, de-a sursei, cum ar fi : Ş i 

probabil că ar putea fi o provocare interesantă pentru Sectorul 2 să analizeze această 

opţiune . Vă pot spune că în momentul ăsta Termoenergetica pierde 2 .300 tone de apă 

caldă care e şi tratată şi o pierdere constant ş i probabil că soluţ ia ar fi să reducem 

aceste circuite de transport la un necesar ş i să ducem sursă mai aproape de cetăţen i . Ş i 

ar fi ceva mai viz ibil ş i pentru primărie, pentru a da vizibi litate primărie i ca eforturi 

există o axă de fi nanţare pe cogenerare ş i nu ştiu acuma da, e prea prea în scurt şi 

probabil că dea e bun. Un manager energetic de localitate ar fi bun pentru a fi la curent 

cu axe de finanţare . Ministerul, derulaţi ni şte axe de finanţare ş i urmează să mai 

lanseze. Vă stăm la discuţ ie oricând să vă mai punem la curent cu ce se mai lansează . 

Mulţumesc mul t vom face acea întâlnire neapărat să di scutăm detal ii ş i am notat ş i 

oferta de sprijin cl in partea M inisterului Energ ie i. 

ANDA BADEA: Aşa că la Obor vom avea ş i Ministerul Energiei prezent şi 

clusterul Pro nZEB pe l ângă Primăria Sectorului 2. Dna. Neagu ? 



DENISA NEAGU: În primul rând fe l icitări pentru pentru ideea proiectul ui , mi 

se pare foarte bună ş i într-adevăr mulţi dintre noi am simţit nevoia unei astfel de 

iniţiati ve. Mă bucură de asemenea că unul dintre scopuril e acestei ini ţ i ative este şi 

acela de a aduna informaţii , pe lângă cel de a oferi informaţi i, pentru că sunt cazuri la 

care probabil nu ne-am gândit şi cei care au făcut programele existente nu s-au gând it, 

dar cu s iguranţă sunt ş i cazuri de cetăţeni care nu pot aplica pentru nici unul dintre 

programe le existente. Noi am depus în Parlament în ses iunea trecută un program care 

vine ca alternativă la sursele de fi nanţare existente. Avem sursele de finanţare la nivel 

de primării pentru efic ientizare energet ică, însă doar pentru blocurile de locuinţe, nu şi 

pentru casele individuale. La nivel de Guvern exi stă soluţ ii pentru producerea de 

energie verde, însă nu şi pentru aceea care doresc să- şi eficientizeze energetic 

locuinţele. Proiectul depus de noi are fi x scopul de a veni cu surse de fi nanţare pentru 

cei care doresc să producă energ ie verde, însă nu se încadrează la programul propus de 

Guvern sau poate că nu mai sunt fonduri disponibile atunci când ei doresc să aplice ş i 

vine ş i ca o soluţ ie pentru combaterea sărăci ei energetice. Este un credit cu dobânda 

garantată de către stat, cu dobânda subvenţ ionată de către stat şi garantat de către stat 

pentru cei care fie doresc să-ş i producă energ ie, fi e doresc să- ş i crească gradul de 

eficientizare al locuinţe i . Este gândit astfe l încât să poată fi accesat ş i de persoanele 

care au venituri minime. Este gândit pe mai mulţ i ani , astfel încât rata lunară să poată 

fi acoperi tă ş i de aceştia. Aştept cu interes să văd cum va merge această iniţ iat ivă a 

dvs. ş i să vedem ş i feedback-ul celor care accesează . Să vedem poate în continuare 

sunt soluţ ii la care nu ne-am gândit ş i pe care le putem aplica. U lterior, pentru 

popularizarea proiectului pe care l-aţ i depus, fi x la genul acesta de proiecte mă 

refeream când spuneam că vrem să- i consiliem pe cetăţeni să acceseze diverse surse 

de finanţare. Una dintre ele ar putea fi aceasta ş i vă invit pe toţi cei care sunteţ i în 

pozi ţ ia de a propu ne surse diverse ş i ş i unele creative de fi nanţare să o faceţi pentru 

ele. Vor ajunge cumva la cetăţen i ş i prin intermediul nostru . 

ANDA BADEA: Mul ţumesc, aveţi cuvântul ! 

ALIN BADEA: Bună z iua având în vedere că e în nZEB, nu mai e o opţiune 

sau nice to have ş i este un criteriu care trebuie îndeplinit obligatoriu prin lege, la ori ce 

construcţie nouă sau orice renovare a unei construcţ ii care necesi tă autorizaţ ie de 

construcţ ie. Cred că ar fi o idee bună ca cei care aplică pentru autori zaţi i de 

construcţ ie sau de renovare să aibă o viz i tă, în măsura în care se poate obl igatorie, pe 

la biroul de one stop shop. De ce? Pentru a li se explica ce înseamnă nZEB, de ce î l 

aj ută nZEB, de ce obligatoriu , care sunt criteriile, să înţe leagă mai bine exact cum se 

formează efici enţa unei case ş i de asemenea să i se pună foa rte clar în vedere faptul că 

la recepţie casa trebuie să fie în nZEB. Să încercăm să ev ităm ce se făcea până acum 

cu certificatele energetice, unde o casă care avea un bec pe led ş i o izolaţ ie cu 

polistiren de tre i pe interior era clasa energetică A. Da, acu m o să zică mu l ţ i că 



auditorii energetici de modă nouă, clar vor face lucrurile ca la carte, dar e di scutabil ă 

încă. Deci asta era sugestia mea primară . Deci, informează-te yezi ce înseamnă, chiar 

dacă ştiai că trebuie, chiar dacă nu ştiai că trebuie. Ţi se pune în vedere că la sfârşit 

vom evalua dacă ai implementat sau nu standardul z. Dacă nu, nu vei autori za 

recepţia, nu vei putea intabula casa. Şi de asemenea n-am auz it nicio di scuţ i e despre 

standardul de paşi , care nu este departe de ENSE, este acolo. Ai acel aşi lucru ş i ex i s tă 

documentaţi e ş i literatură, poate mult mai expli cită decât TENSE, că a devenit un pic 

mai nou în 30 de ani de cercetări ş i de documentaţii. Sunt certificări de componente 

de-a le construcţiilor care ar trebui , despre care ar trebui informată populaţia care e 

interesată de efic ienţa energetică. Cam atât, astea ar fi cele două sugestii. 

ANDA BADEA : Vă mulţumesc mult, mulţumesc, am reţinut criteriul 

obligatoriu pentru obţinerea autorizaţ ie i de construire, măcar informarea legată de ce 

înseamnă standardul nZEB. Am reţinut informarea referitoare la standardul de casă 

pas i vă ş i da, partea legată de evaluarea pentru plasa energetică rea lă care să se facă la 

recepţie. Şi a ici cred că avem, colegul meu Alin Posto! are ş i o ini ţ iat ivă de modificare 

leg i s lat ivă care atinge puţin ş i zona aceasta, cred că ne poate spune mai multe lucruri . 

ALIN APOSTOL: Mulţumesc, pentru invitaţie ! Felicitări pentru acest proiect, 

pentru că s-a cerut în două rânduri , am să încep cu asociaţiile de proprietari . Să ştiţi că 

de-a lungul timpului , în audienţe au venit foarte mulţi proprieta ri care au vorbi t de 

instalaţii de panouri ş i alte surse alternative de încălzire pentru asociaţi ile de 

proprietari. După cum ştim, veniturile din aceste surse a lternative, dacă nu pot fi 

distribuite către proprietarii în sine, dar pot fi fo losite de asociaţiil e de proprietari ş i de 

aceea cred eu că nu veţ i avea cum să ev itaţ i aceste întrebări ş i aceste cereri din partea 

asociaţiilor de proprietari. Dacă veţi da drumul la acest proiect, s igur vor veni foarte 

multe asociaţ ii de proprietari să vă întrebe. Ceea ce m-au întrebat ş i pe mine, am să vă 

fac o s ugesti e referitoare la proiect. N-am văzut foarte explic it surse de încă lzire în 

proiect se vorbeşte mult de reducerea energ ie i, consumului de energ ie, dar nu se 

vorbeşte foa rte mult de surse alternative. Am înţe l es că vizaţi ş i această direcţie, dar 

nu e foarte explicit trecută acolo ş i o posibilitate pentru că în urma discuţiilor de aici 

mi se pare foarte interesant dacă vin foa rte multe cereri ca să facilitaţi cumva accesu l 

la avize ş i la autorizaţii în funcţie de aceste cereri, adică dacă un proprietar de casă 

vine ş i antamează un contract cu o firmă prestatoare de soluţii de încăl zire alternative 

ş i efic ientizare energetică, automat dvs. prin one stop shop să transferaţ i toată această 

documentaţ ie către Primăr i a Sectorului 2 ş i să fie automat eliberate sau să intre direct 

în procesul de av izare ş i autorizare a acestor proiecte. Să nu-l m ai punem pe bene fi ciar 

către un alt birou unde să depună aceeaşi documentaţ i e. Mi se pare un aspect 

important acum, pentru că dl. Petran a vorbit de finanţare ş i sunt de acord, este nevoie 

el e finanţare tocmai în această direcţie am depus două proiecte legis lative, unul de 

modificare a codului fi scal, lăsând posibilitatea autorităţ il or locale să poată reduce sau 



scuti pe o perioadă de x ani. E la la titudinea autorităţii locale toate acele propri etăţi , 

toţi acei proprietari care au ajuns în prime le două clase energetice. Am specificat 

acolo pentru a încuraja tocma i ca proprie tari i să ajungă să-ş i efi cienti zeze energetic 

cl ădiril e, proprietăţil e cât mai sus posibil ş i am specificat în primele două clase 

energeti ce. Pentru acest aspect am depus pentru că era necesar, am depus al 2-lea 

proiect legislativ ce ţine de certifi catul de performanţă energetică, pe care vrem să-l 

întărim ca sursă de informare şi sursă de informaţie credibilă. D e aceea sunt prevăzute 

acolo câteva prevederi pentru întări rea acestui instrument legal. Atenţie, pentru că 

propunerea iniţială ţine legătură, ţine cont de certificatul de performanţă energetică, de 

aceea e nevoie să întărim acest instrument. Şi ca să închei, pentru că dl. Jiglău a zis că 

era nevoie şi se vede că era nevoie de acest proiect. Aş vrea să închei poate cu o 

glumă, poate mai în serios, e nevoie nu numai de informare pe partea energetică din 

partea cetăţenilor, dar cred că este nevoie de informare ş i pentru soluţii politice la 

ni vel local ş i naţional. Şi cum dl. Dimitriu a zis caravana, de ce nu ş i o caravană cu 

astfel de informaţii , vă mulţumesc, 

ANDA BADEA: Vă mulţumesc! Am notat ş i observaţii le referitoare la 

autorizaţii le de construire. Practi c, tre i vorbito ri astăz i au atins subiectul acesta. Mi se 

pare important de pus în discuţi e, aţi făcut referire la sursele a lte rna tive de încă lzire, 

de ce nu sunt menţionate ma i explic it în cadrul pro iectului? Pe ntru că proiectul nu 

at inge, adică nu intră în foa rte multe detalii în punctul acesta, în zona tehnică, m-am 

fe rit să vin cu soluţii tehnice direct în proiect. Unu, pentru că nu sunt specia li s tă şi doi 

pentru că cred că trebuie prima dată identificată nevoia precisă a cetăţeanului ş i a 

locuinţe i pe care doreşte să o eficientizeze energetic şi abia după aceea venit cu 

soluţie. Sigur, so luţia poate să fie i zo laţ i e, poate să fie tâmplări e, poate să fi e sursă 

a lternativă de încălzire, sursă a lternat ivă de răc ire ş.a.m.d. Se va intra în detaliile 

aces tea odată ce vom avea partea aceea de consultanţă realizată, care este o acti vitate 

bugetată în acest proiect, astfel că facem apel încă o dată către toţi spec ia liş tii care ar 

putea să ne ajute în în zona aceasta. Mulţumesc, dacă mai doreşte c ineva să ia 

cuvântul , atunci, ma i z ic eu câteva cuvinte. 

EMILIAN GRJGORE: Am auzit vorb indu-se despre caravana, chiar ş i dl. 

Petran a menţionat caravana la care aţ i participat în C luj . Noi, cei care am organizat 

caravana, noi suntem de părere că a avut un impact maj or ş i că a fost văzută peste tot. 

Acum mă gândesc că nu e chiar aşa ş i ştiu că nu e chiar aşa . Am vorbit cu foa rte multe 

persoane care cumva din afara segmentului nostru consultanţă, efic ienţă energetică ş i 

n-au auzit deloc de acţiunea noastră de de tip caravană . A început la Bucureşti , acum 3 

ani de zile, în pandemie ş i evident, fiind în pandemie, a m av ut-o chiar în curtea 

Facultăţ ii de Insta laţii ş i a fost un eveniment aşa, mai mai restrâns , după care caravana 

a mers la Braşov, a mers la Iaş i , a mers la Cluj ş i a devenit din ce în ce mai mai 

putern ică. Acum urmează Timişoara , iar gândul nostru, gândul meu este să aducem 



clin nou caravana la Bucureşti, în formula claster-ului Pro e nzeb. De asemenea, ace le 

caravane ele care a menţionat ş i dl. Dimitriu, şi ceilalţi ante-vorbitori, caravane 

dedicate poate chiar local, puse în pie ţe, puse în locuri publice, ar ajuta foa rte mult. E 

vorba ele informare, evident, vor fi ş i actorii direct interesaţi de care spunea cil. 

Dumitriu, adică firmele interesate să-ş i promoveze soluţiile, evident în faţa 

beneficiarilor. Un alt punct ele vedere pe care vro iam să-l discutăm era legat ele ce a 

spus dna. Tudose privind eficienţa energeti că ş i faptul că atunci când avem măsuri ele 

efi cientizare energetică, indiferent că e vorba despre o clasă sau persoane defavorizate 

sau cei care solic ită ajutorul, e neapărată nevoie ele măsurare . Asta văd ş i la la 

prog ramele de reabilitare energetică se fac toate investiţiile î n reabilitare energetică, în 

măsuri de eficientizare, dar nu sunt măsurate ş i nu sunt cuantificabile. N-ai cum să ştii 

clacă acel proiect a fost de succes sau nu a fost ele succes şi c red că efic ienţa energetică 

trebuie să vină la pachet cu măsurare . Iar legat ele ce a spus ma i devreme, de casa 

pasivă NZEB, metodologia ele ca lcul a acestor case mierli-Ziroenergibilnic la case cu 

consum aproape zero energ ie merge pe pilonii casei pasive şi d e asta am ş i menţi onat 

că la nivel intern aţional e măsura de reducere a consumului de energie, este prima care 

trebuie să fie luată în considerare, clupă care venim ş i găsim surse de energie 

regenerabile ş i venim cu aperturi solare, aperturi de toate tipurile. Mulţumesc, 

ANDA BADEA: Măsurarea va fi un element esenţia l în proiectul acesta ş i 

voiam să vă reamintesc harta sărăc i e i energetice despre care vorbeam mai devreme ş i 

spunea ş i dl. George Jiglău despre ea. Aceea va fi folos ită ca un fel ele base line pentru 

măsurare. Cele două proiecte practic se completează ş i atunci pornim de la baza asta 

harta sărăciei energetice de acum ş i măsurăm peste un an să vedem dacă am 

îmbunătăţit ceva ş i sigur ne legăm şi de indicatori pe care îi avem la dispoziţi e, 

stati stici la nive l european. Practic, în momentul acesta sau mă rog, în ultimii ani, ştim 

că rata ele renovare este în jur de 1 % între 0,4 ş i 1,2% dacă reuşim să creştem rata 

aceasta în Sectorul 2, atunci înseamnă că proiectul a fost un succes, dar trebuie 

măsurat într-adevăr, mulţumesc. Aş vrea să menţionez un comentariu pe care l-a scri s 

dna. Murafa în online. Încălzire pe lemne în Sectorul 2, Bucureşti 43.000 euro PIB per 

capital. E interesant aşa ş i ne arată un fel de fotografie a situaţ iei în care ne aflăm. 

Dacă mai sunt intervenţii , clacă nu, eu vă mulţumesc foarte mult pentru parti cipare ş i 

dl. Mihai Ţânţăreanu 

MIHAI TANTAREANU: Da, mulţumesc. Doar câteva cuvinte. Cu colegul 

H oria Petran lucrăm la proiectul smartfin ş i cred că e o bună sinergie privind 

promovarea on stop shop în România, atât la no i, cât ş i cu iniţiati va dvs. ş i o să revin 

foarte repede cu email , ca să intrăm puţin în legătură mai strânsă ş i chiar să co laborăm 

în continuare. Poate facem ş i un parteneriat în acest sens . 

ANDA BADEA: Aştept cu interes e-mai lul dvs. Aveţi adresa mea ele mail? 

Bine, vă mulţumesc frumos tuturor pentru participare ş i ne revede m în Consiliul Local 



când vom vota proiectul. Toate observaţiil e dvs. Feedback-ul le-am notat. O să 

fo losim ş i înregistrarea pentru a le lua în calcul şi a le încorpora în viitorul proiect ele 

hotărâre care va fi supus la vot în cons iliu. 


